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Rok 1967 bude v dejinách Spojených národov patriť 
medzi tie najživšie i keď nie najúspešnejšie. Okrem riadne
ho zasadania Valného shromáždenia koncom minulého ro
ku, ktorým vlastne rok Spojených národov začína, sme 
boli svedkami dvoch tiež málo úspešných zvláštnych zasa
daní v prvej polovici 1967. Ďalej bol veľký počet schôdzí 
politického orgánu Bezpečnostnej rady a mnoho zasadaní 
iných orgánov Spojených národov alebo organizácií pričle
nených ku Spojeným národom. Jednania vo veciach politic
kých, mieru, bezpečnosti, odzbrojenia a ochrany práv a 
slobod človeka neboli najúspešnejšie i keď bol schválený 
rad papierových rezolúcií, deklarácií a konvencií.

Teraz sa začína pripravovať dvaciate druhé riadne zasa
danie Valného shromáždenia, ktoré sa side dňa 19. septem
bra 1967. Budú mu predkládané zprávy o činnosti Organi
zácie za uplynulý rok, ktoré v svojom celku vyznejú opti
misticky bez ohľadu na to či výsledky činnosti jednotli
vých orgánov dávajú k tomu podklad alebo nie.

Predbežný program tohoto zasadania bol členským štátom 
rozposlaný. Obsahuje 92 bodov a iste budú ešte ďalšie ná
vrhy, súrne návrhy, predložené s tým, aby sa o nich jed
nalo. Prevážný počet bodov programu jednaní sa každo
ročne opakuje — financie, zamestnanci, budovy, dlhy a celá 
mašineria Spojených národov. Iste budú debaty a hádanice 
o tom koľko peňazí a na čo má byť použité, koľko za
mestnancov má byť z Afriky, z Azie a z komunistami ovlá
daných zemí, bez ohľadu na to či sú schopní alebo pripra
vení svoje povinnosti zastávať.

Vedľa toho bude boj o obsadzovanie volených funkcií do 
rôznych orgánov Spojených národov. Behom zasadania sa 
to však vyrieši, pretože by sa ináč celá mašineria zasta
vila. O pozície sa v zákulisí už dnes jedná a bojuje. I o ob
sadenie funkcie predsedu Valného shromáždenia sa už v zá
kulisí čachruje. Uchádzajú sa o to Juhoameričani, ale sa ho
vorí aj o tom, že situácia je zralá, aby bol komunista po 
prvý raz zvolený. Konkrétne sa hovorí o Rumunsku, pre
tože nesleduje slepo vo všetkom Sovietov.

Tento rok nebude problém s obsadením miesta Gen. ta
jomníka. Vlani bol U Thant prosený, aby v záujmu Organi
zácie ostal vo svoje funkcii. Vzhľadom však na jeho neuvá
žený postup na Blízkom východe, kde vo veľkej miere za 
vývoj posledných udalostí zodpovedá, by si väčšina asi roz
myslila či ho má voliť.

Okrem toho sa bude jednať o dôležitých hospodárskych 
a sociálnych problémoch ako aj o pomoci zaostalým ze
miam, kde Spojené národy vykazujú kladné výsledky a iste 
budú v dobrej práci pokračovať.

Problémy kolonií sú až na nepatrné výnimky vyriešené, 
ale i tak počujeme mnoho rekriminácií a útokov. Toto je 
totiž najvďačnejšie pole pre tých členov, ktorí nevedia pri
niesť nič alebo len veľmi málo na pomoc či pre spoluprácu 
medzi národami.

Najdôležitejšie problémy — politické, odzbrojenie, mier a 
bezpečnosť ostávajú otvorené. Zasa sa bude o nich mnoho 
hovoriť, ale ostanú nevyriešené. Stejné je to is problémami 
ľudských práv. Každý chce ochranu u druhých, nie doma.

Pri jednaniach Valného shromáždenia budeme svedkami 
aj ďalšieho presunu medzinárodne-politických sil, ktorý sa v 
poslednej dobe javí a bude sa zvyšovať. Je tomu tak v 
prvom rade u Francie, ktorá sa odkloňuje od linie pred
stavovanej od doby vojny Spojenými štáty a snaží jej upev
nenie či pokračovanie znemožniť. Postupne prekročuje na 
liniu Sovietov vo veciach obranných spojenectiev v Europe 
a v Azii. Je proti odzbrojeniu a najmä proti kontrole ato- 
mického zbrojenia. Je proti Spojeným štátom vo Vietnamu 
a na Bl. východe podporuje Arabov a Sovietov proti Izrae
lu, atď.

De Gaulle cíti, že nepotrebuje starých priateľov, ktorí 
Franciu v tomto storočí dva razy zachraňovali, napriek 
tom, že sama svojich menších spojencov zradila. Najnovšie 

(Dokončení na str. 2.)

Při príležitosti schůzky presidenta Spojených států se 
sovětským premiérem Alexejem Kosyginem, Českoslo
venská národní rada americká zaslala dne 24. června 
tento telegram do Bílého domu:

“Pane presidente, Československá národní rada ame
rická sleduje s obavou jmenované náměty, o kterých byla 
Údajně zmínka za Vašeho prvního rozhovoru a o kterých 
má být jednáno na Vaši druhé schůzce se sovětským 
premiérem. V tiskových zprávách není středovýchodní 
Evropa na seznamu námětů, ač právě tento problém je 
jeden z hlavních překážek k dosažení spravedlivého a 
trvalého světového míru. Československá národni rada 
americká věří, že využijete dnešní příležitosti, abyste 
zdůraznil fakt, že dnešní stav Československa a ostat
ních zemí ovládaných komunisty je zaviněn násilnými 
sovětskými zásahy, takže lidu těchto zemí stále ještě 
není možno se těšit z opravdové svobody, spravedlnosti a 
sebeurčení.”

Na náš telegram odpověděl p. Dixon Donnelley, Assist
ant Secretary of State, dne 6. července:

“Československé národní radě americké! Děkujeme za 
Váš telegram presidentu Johnsonovi ze dne 25. června, 
který nám byl předán.

President Johnson a premiér Kosygin se sešli ve dnech 
23. a 25. června v Glassboro, New Jersey. Ačkoli nena
stal žádný dramatický obrat v poměru mezi Spojenými 
státy a Sovětským svazem z této konference. přece byla 
dána možnost, aby oba získali lepší pochopení pro stano
viska svých zemí. Jak pravil pan president po těchto 
schůzkách:

‘Máme lepší pochopení pro názory jeden druhého v 
několika otázkách.’

Trvalá cena těchto rozhovorů se ukáže až po několika 
týdnech a měsících. Umožní-li toto pochopení konkrétní 
řešeni některých našich problémů týkajících se našeho 
poměru ke Sovětskému svazu, pak to bude důkaz jejich 
positivní ceny.”

TELEGRAM DO BÍLÉHO DOMU.

NOVÝ ROK SPOJENÝCH NÁRODOV.
JÁN PAPÁNEK:
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BLÍŽÍ SE TŘETÍ SVĚTOVÁ VÁLKA?
Lidé jsou a dlouho ještě budou fascinováni rychlosti, se 

kterou malý stát Israel rozdrtil daleko větší sily spojených 
států arabských, Egypta, Jordánu a Sýrie. Legendárni Ben
jamin pobil Goliáše.

S hlediska vojenského už dnes neni záhad, jak se to stalo. 
Israelité věděli, že jde o život: do or die. Měli zjevné úžasně 
dobrou zpravodajskou službu a věděli, že egyptské letecké 
síly, vybavené sovětskými letadly, mají “díru” v radaro
vém systému směrem k moři. Touto “dírou” israelská le
tadla, mimochodem řečeno výborné francouzské Fantomy, 
zničila nízkým přepadením egyptská letadla ještě na zemi. 
Všecko, co potom přišlo, byl už jen masakr arabských po
zemních sil, letadly neochráněných. Moderní válka zname
ná souhru všech tří složek, letectva, námořnictva a sil po
zemních. Tam, kde jedna složka odpadne, je zničena, jsou 
pozemní sily vyřízeny a námořni síly arabské ostatně v 
této válce nehrály významnou roli.Důležité je zaznamenat, 
že nebylo použito zbraní atomických nebo nukleárních, 
které v příští válce — i israelsko-arabské a ovšem světové 
— by hrály rolPřozhodující.

Israel touto vítěznou válkou šesti dnů získal malé území 
jordánského starého svátého Jerusalemu, malé ale strate
gicky významné územní pruhy, ze kterých Sýrie a Jordán 
trvale ohrožovaly Israel; dostali do svých ruk povodí Jor
dánu, uvolnili blokádu Akabského zálivu a získali velkou 
poušť sinajského poloostrova a dostali se na východní břeh 
suezského kanálu.

Tolik ve zkratce o válce Israele s Araby.
Nikdo se zdravým rozumem nepochyboval, že Israel se 

bránil před přichystanou agresí arabskou, která začala blo
kádou Akabu v době, kdy Arabové se považovali a stále po
važují ve stavu válečném s Israeli — jakápak tedy agrese 
ve stavu válečném. Na scéně se však najednou objevil So
větský svaz. Ministerský předseda Kosygin zajel do Spoje
ných národů, aby pokračoval v projevech sovětského hlav
ního delegáta Federenko a s ledovou tváří obvinil Israel, 
že se dopustil agrese proti nevinným Arabům, div že neřekl 
bezbranným — žádal, aby Israel se vrátil za původní hra
nice, ve kterých byl před agresí a aby nahradil poraženým 
Arabům všechnu škodu.

Chvíli se zdálo, že mezi Kosyginem a presidentem John- 
sonem došlo k nějaké dohodě na vrcholu, ale pak se uká
zalo, že nedošlo. Kosygin odejel, nechal svého zahraničního 
ministra Gromyko se trápit na Valném shromáždění Spo
jených národů a v Bezpečnostní radě, avšak, nikde neměly 
Sověty štěstí. Lidé, kteří si mysleli, že velmoc sovětská 
musí svou prosadit, ku podivu zjistili, že nemusi.

Důvod je jednoduchý, se kterým zjevně Sověty nepočí
taly. Domnívaly se, totiž, že Arabové, které Sověty vyzbro
jily proti Israeli, kteří potřebují okamžitou vojenskou i fi
nanční pomoc zase od Sovětů, budou tancovat, jak Sověty 
pískají. Ale Arabové odepřeli poslouchat. Důvod jednodu
chý. Sověty, ve snaze zamaskovat svou blamáž, kterou na

konec utrpěli tím, že si vsadili na tak špatnou kobylu arab
skou, byly ochotny se dohodnout i se Spojenými státy za 
cenu resoluce, která měla naději na přijetí. Resoluce měla 
donutit Israel k návratu do starých hranic a za to měli 
Arabové uznat existenci státu Israelského. Arabové ode
přeli tuto resoluci přijmout. Trvají na tom, že jsou a zů
stanou ve válečném stavu s Israeli, ať se to Sovětům libi 
nebo nelíbí. Vášně u nich zvítězily nad zdravým rozumem. 
A na Blízkém Východě mír tedy nebude a nová válka dále 
tam hrozí. Kdy a jak neni jisté, ale hrozí vypuknout, ať už 
se zbraněmi, které dodá Sovětský svaz nebo Rudá Čína.

Budoucnost je tedy pochmurná a Blízký Východ je dnes 
sudem prachu, tak jako byl Balkán po roce 1908, po anexi 
Bosny Herzegoviny Rakouskem.

Jedno je jisto. Mašinérie Spojených národů v této krisi 
žalostně selhala, tak jako kdysi selhala Společnost národů v 
Ženevě po obsazeni Habeše Itálií a po obsazení Mandžurie 
Japonskem. V době, kdy Hitler obsadil Rakousko a hrozil 
rozbít Československo už se oběti Hitlerovy ani do Ženevy 
neobracely. Druhá světová válka byla jasně přede dveřmi 
a bezmocnost Společnosti národů byla celému světu oči
vidná. Hra velmocenských zájmů se rozehrála a na konec 
ji dokončila druhá světová válka. A Společnost národů ne
slavně zašla.

Spojené národy už svou roli také neslavně skončily. Vel
moci začaly o svých zájmech rozhodovat samy a na ko
nec — marně se bráníme domyslet logicky své úvahy — 
podle obdoby historické by to mohlo vést k třetí světové 
válce. Kdo by ji začal? Sověty, Amerika, Rudá Čína? Prv
ní světová válka začla sarajevským atentátem. Třetí svě
tová válka by mohla začít nějakým atentátem v Jerusa
lemu nebo Damašku. Rozhodnutí by padlo v kanceláři ně
které velmoci, v Moskvě, či Pekingu, jistě ne ve Washing- 
toně, ale i tam musí na tuto situaci myslet a být připra
veni. Byla by to pravděpodobně válka atomická a nukleár
ní. Věru, že historik není veselý a modlí se, aby se obdoba 
historie neopakovala.

dokonca začína zasahovať do vnútornvch pomerov druhých 
štátov. V júli pri návšteve výstavy v Kanade De Gaulle sa 
postavil na čelo menšiny kanadského obyvateľstva, ktoré 
sa chce odtrhnúť od Kanady. Za boj proti integrite Kana
dy sa dokonca postavila i jeho vláda a tak Francia nastu
puje cestu, po ktorej išiel Hitler proti Československu v 
1938. Toto všetko sa chtiac nechtiac bude v jednaniach Val
ného shromáždenia Spojených národov prejavovať.

Pre nás by tento vývoj mal byť poučením. Bude zaují
mavé pozorovať či slovenskí a česki separatisti a pseudo- 
separatisti budú De Gaullovi tlieskať a či ho v rozkladnej 
činnosti proti Kanade budú podporovať alebo či ho pôjdu 
aj požiadať, aby im pomohol rozkladať jednotu a integritu 
Československa.

VRATISLAV BUŠEK:
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POROBENÉ NÁRODY.

Captive Nations Day, 
dne 15. července, v Chi
cagu. — Československá 
skupina, členové ČSNRA 
jdou v průvodu po State 
Street, nesou českoslo
venskou vlajku a nápisy 
“Žádáme svobodné vol
by”, “Remember Czecho
slovakia” atd.

Dne 12. července vydal proklamaci president Johnson. V 
kongrese v týdnu Captive Nations bylo debatováno o osudu 
porobených národů. Zúčastnilo se debaty 83 zástupců a 5 
senátorů. Ze senátorů to byli Frank J. Lausche, Roman L. 
Hruška, Charles H. Percy, Edward W. Brooke a Abraham 
A. Ribicoff.

Tito guvernéři vydali proklamace (seznam není však úol- 
ný): za stát Illinois, guvernér Otto Kerner; za Colorado, 
John A. Love; za Alabamu, Lurleen B. Wallace; za Con
necticut, John Dempsey; za Indiánu, Roger D. Branigin; za 
Iowa, Harold E. Hughes; za Kentucky, Edward T. Breathitt; 
za Maryland, Spiro I. Aggnew; za Michigan, George Rom
ney; za North Carolina, Dan K. Moore; za Ohio, John A. 
Rhodes; za New York, Nelson A. Rockefeller; za Pennsyl- 

vanii, Raymond P. Shafer; za Texas, John Connally.
Dlouhý je seznam starostů mést, kteří vydali prohlášení, 

mezi nimi John V. Lindsay za město New York, Richard D. 
Daley za Chicago, Theodore R. McKeldin za Baltimore, 
atd.

V největších městech Spojených států byly pořádány ma
nifestace, bohoslužby za porobené národy, v New Yorku v 
katedrále slavil mši kardinál Spellman. V Chicagu byl opět 
letos uspořádán velký průvod po hlavní ulici State Street.

Ozvala se i Austrálie, kde v Strathfield-Sidney byl orga- 
nisován výbor Captive Nations Week. Též zde, v neděli, dne 
15. července, byl uspořádán průvod městem Sidney, načež 
následovala veřejná schůze v Lower Town Hall a kladeni 
věnců u cenotafu.

V průvodu Porobených 
národů krásně se vyjí
maly československé 
kroje. Zde členky Čsl. 
ženské národní rady v 
e cílu nesou nápisy.

VESTNIK 3
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JOSEF MARTÍNEK:
K 25. VÝROČÍ LIDICKÉ TRAGEDIE.

V červnu vzpomíná československý lid doma i po všem 
světě 25. výročí strašného činu nacistických vrahů, kteří 10. 
června 1942 spálili a vyhladili českou vesničku Lidice z tre
stu za atentát provedený na zlopověstného Heidricha.

A v červenci vzpomínáme my v Americe vzkříšení Lidic 
na americké půdě 12. července téhož roku, za pouhý měsíc 
po spálení Lidic v Čechách. Bylo to v Americe, odkud při
šla první odpověď na zločin nacistů!

V Československu je tento počin Ameriky úplně zamlčo
ván a lidická historie je hrubě zkreslována. V propagačnim 
časopisu “Československý svět”, který komunistická propa
ganda posílá na kde jakou krajanskou adresu, v článku 
“Lidice Shall Live” se neostyšně a lživě tvrdí, že podnět k 
pojmenování mnoha míst na světě jménem Lidic byl dán — 
anglickými horníky. . . .

Fakt však je, že světové hnuti za pojmenování tak mnoha 
míst na světě jménem Lidic vzniklo z iniciativy našeho od
bojového hnutí československého v Americe a to za vydat
né a nadšené podpory a pomoci americké vlády a nejširši 
americké veřejnosti! A to ihned po drzém a chlubném ohlá
šení nacistického rozhlasu, že Lidice byly spáleny, muži po
stříleni a ženy a děti odvlečeny do koncentračnich táborů. 
Ještě téhož dne Čs. národní rada v Chicagu poslala presi
dentu F. D. Rooseveltovi telegram s prosbou o americký 
zákrok v té tragedii. A již třetího dne po odeslání telegra
mu jsme měli v Chicagu odpověď a to personálni: Naši 
kancelář navštívil toho dne p. Dave Karr z úřadu válečných 
informaci ve Washingtonů, který nám řekl, že náš telegram 
(stylizovaný prof. J. Zmrhalem) dotkl se presidenta tak 
hluboce, že ihned nařidil úřadu válečných informací, aby v 
té věci něco udělal a to hned. A zmíněný úřad že rozhodl, 
aby v odpověď na spálení Lidic v Čechách byly Lidice hned 
vzkříšeny na americké půdě!

Původně bylo myšleno na přejmenování Cicera na Lidice, 
ale protože to bylo nutno provést do měsíce (my jsme se, 
museli vládě zaručit za účast 10,000 našich lidí na té slav
nosti) a to v případě přejmenování Cicera z právních dů
vodů nebylo možno, bylo rozhodnuto pojmenovat na Lidice 
vládni stavební podnik u města Joliet.

Po poradě s příslušnými činiteli vládními bylo též rozhod
nuto, že křest amerických Lidic nesmí být akcí jen jedné 
třeba nejvíc interesované složky československé, ale musí 
mít ráz všeamerický. Proto provoláni k vzkříšeni Lidic uči
nil deník Chicago Sun a jeho majitel p. Marshall Field se 
stal předsedou pořádajícího výboru. Ostatní deníky chicag
ské se pohotově do akce zapojily. A výbor (v němž naše 
složka byla zastoupena jen předsedou a tajemníkem Čs. nár. 
rady) hned objednal i pomník do nových Lidic. Propagaci 
celého podniku organizoval a řídil z podnětu vlády nevyrov- 
natelný publicista Clifton Fadiman z New Yorku a to po 
celé zemi, nejen v Chicagu a okolí.

A naše krajanské organisace ve velkém Chicagu mobili- 
sovaly celý měsíc k účasti naší veřejnosti. Mimo odbojové 
organisace Čes. nár. sdruženi, Slovenského nár. sdružení a 
Nár. svazu českých katolíků byly to zvláště české i sloven
ské sokolské jednoty a řády Jednoty ČSA! Šlo nám ovšem 
i o to, aby tato všeamerická slavnost nebyla bez českoslo
venského rázu. Ten jsme jí vtiskli československými kroji a 
největší pomoc dali ovšem svými kroji sokolové a Moravské 
spolky. A přečetní jednotlivci: v den slavnosti nebvlo snad 
v Chicagu a předměstích jediného našeho národního kroje, 
jenž by byl zůstal v šatníku. Z našich krajanů snad jen pře
stárlí a nemocni byli doma, vše ostatní bylo na nohou A z 
mnoha krajanských osad po celé Americe hlášeny zvláštní 
zájezdy na ten den. Ale zaručili jsme se vládě za účast 10,000 
a nemohli a nesměli jsme zklamat.

Jak velká byla vládní pomoc svědčí okolnost, že presi
dent Roosevelt delegoval za hlavního řečníka na slavnost 
vzkříšeni Lidic Wendella Wilkieho, bývalého kandidáta re

publikánské strany za presidenta S. S., znamenitého řečníka, 
jehož strhující projev šel nejen americkým ale veškerým 
světovým tiskem a rozhlasem a všude burcoval do odporu 
proti nacismu. Slavnosti byl přítomen nejen čs. vyslanec 
Vlado Hurban, ale i vyslanci britský a francouzský, ba i 
činský jako zástupci svobodného světa. Proto tato akce 
měla okamžitou odezvu po celém světě. Jak hluboce se 
dotkla americké veřejnosti o tom svědčí nad jiné fakt, že 
lidická tragedie našla odraz i v americké poesii a to nejen 
v básni populárního veršovce Edgara Guesta, ale i v tvorbě 
nejslavnější tehdy básnířky Edny Vincent Millayové, která 
Lidicím věnovala celou knihu.

Nikoli akce anglických horníků, jak tvrdí pražský tisk, 
ale akce Ameriky to byla, jež vyvolala světové hnutí proti 
vyhlazení Lidic a letošní pietni slavnost v amerických Lidi- 
cích 11. června byla dobrou odpovědí na komunistickou pro
pagandu, zásluhy Ameriky zamlčující. (První ohlas na ame
rické Lidice byl v Mexiku, kde již za měsíc po křestu Lidic 
amerických přejmenována byla na Lidice osada Jeronimo.)

A naše záruka za 10,000 účastníků? Slavnosti lidické se 
zúčastnilo ne deset, ale padesát tisíc lidí. Byli jsme spo
kojeni.

Přípravy na manifestaci v Lidicich k 25. výročí byly roz
sáhlé. Hlavni zásluha patří místním pořadatelům v Crest 
Hill, především Crest Hill Women’s Civic League, kterým 
se podařilo získat zájem a účast všech místních organisací, 
amerických veteránů, skautů, Lions, Rotarians atd., takže 
manifestace se zúčastnilo obyvatelstvo z celého Will County. 
Přijeli ovšem krajané z Chicaga. O československou účast 
se starala ČSNRA, která nejen vypravila zvláštní bus a 
mnoho aut svých členů, ale postarala se především o velkou 
publicitu nejen v krajanském tisku, ale hlavně v americ
kých novinách. Americké deníky uveřejnily několik obšír
ných zpráv, Chicago Sun-Times dokonce celou stranu o 
vzniku amerických Lidic. Bylo referováno o připravované 
manifestaci na rozhlase, i na televisi. Již dávno nebyla česko
slovenské národnosti věnována tak velká pozornost americ
kým tiskem jako při této příležitosti.

Slavnostním řečníkem u pomníku byl guvernér Otto Ker
ner. Na pořadu byli: Crest Hill Lassies, které vztýčily slav
nostně vlajky (americkou a vlajku “lidickou”, českosloven
skou vlajku se symbolickým věčným světlem), pí. Alber
tová, předsedkyně ligy, ceremoniář Robert Kostele, Rev. 
Dr. John Q. Parkhurst z Universalist kostela z Joliet, 
Dominie Romano, majitel lidického pozemku, který daroval 
Radě, starosta městečka Crest Hill William G. Knapp, 
biskup Romeo Blanchette z Joliet, Hampton Park American 
Legion Post 1261, kteří vzdali salvu mrtvým. Věnce u 
pomníku položily: Crest Hill Women’s Civic League, Ameri
can Legion Post, Moravský kulturni spolek, Československá 
národní rada americká a Čs. ženská národní rada v exilu 
(pí. Alena Bílková Kubíčková a sl. J. Tesařová). K průvodu 
se pak přidala krojovaná družina Čs. ženské národní rady, 
s dětmi v čele, a od pomníku se šlo do nedalekého parku 
St. Joseph’s, kde se pokračovalo v programu. Americkou 
hymnu zapěla Helena Zaversníková. Resoluce o Lidicich, 
kterou odhlasovala státní sněmovna ve Springfieldu, byla 
předložena přítomnými senátory Harris W. Fawellem a Wil
liam Baltzem, kongresníky John Houlihanem, William G. 
Barrem a W. Robert Blairem, kteří předali státní prapor 
pí. Minervě Brehmové, činné člence ženské ligy.

Z nejzajímavějšich řečníků byl rabín Morris M. Hersh- 
man, který vzdal hold Československé republice za Masa
ryka, nejdemokratičtější zemi v Evropě od r. 1918 do 1938. 
V těchto letech bylo Československo útočištěm všech pro- 
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Z UDÁLOSTÍ V ČESKOSLOVENSKU.

Ve dnech 27. až 29. června 1967 se konal IV. sjezd Svazu 
čs. spisovatelů v Ústředním kulturním domu dopravy a 
spojů v Praze. Jak se dalo očekávat dle předsjezdových dis
kusí, komunistická strana učinila vše, aby usměrnila přimo 
revoluční nespokojenost v řadách spisovatelů, kteří dali na
jevo, že se budou bít za větší práva o svobodu tvoření a 
možnosti publikační. Strana proto vyslala svého ideologa 
Jiřího Hendrycha, který je oddán Moskvě ještě více než 
president Novotný, aby usměrnil požadavky rebelujících 
spisovatelů a udržel je tak v rámci zájmů komunistické 
strany. Hendrychův projev měl nasvědčovat, že strana chá
pe jisté nedostatky, o čemž se vyjádřil následovně: . . . “Zku
šenost nás dostatečně poučila o potřebě střízlivého nazíráni 
na věci, o nutnosti vědecky realistického uvažování, které 
respektuje detrminujicí činitele a nedává se strhnout aprior
ními představami, jež nejsou ničím více než zbožným přá
ním. . . . Musíme se leckdy vracet a začínat znovu. Musí
me experimentovat. Sama komunistická revoluce je obrov
ský sociální experiment, jaký lidská společnost nikdy ne
podstupovala. Máme i plné pochopení pro některé tvůrčí 
omyly a nezdary, ke kterým při hledáni nového vždycky 
dochází. O úspěších či omylech můžeme diskutovat, může
me mít i rozdílné názory, ale v každém nřípadě bez zásad
ního postoje k tvorbě není tvůrčí, ideová organisace mysli
telná. Vždyť ti, kdo nejsilněji odsuzují, jsou začasté známi 
z minulosti jako nejvášnivější sektáři. Tak jako dnes jim 
žádný liberalismus není dosti liberální nebyl pro ně v mi
nulosti žádný postoj dost radikální.”

Ovšem spisovatelé po tak trpkých zkušenostech se nedali 
zmást touto sebekritikou, zvláště když přišla od Jiřího Hen- 
drycha, a přišli s tak odvážnými a dalekosáhlými požadav
ky, že se mnohým komunistům zatajil dech. Bohužel, do
kázali, že co požadovali, požadovali právem, neboť na zá
sah úředních míst tyto požadavky nebyly uveřejněny v 
Rudém právu, ani v jiném oficielním orgánu, pouze v ně
jakých málo známých Zemědělských novinách, a to snad i 
omylem. Projevy spisovatelů již uveřejněny nebudou, ale 
každý člen Svazu a účastník sjezdu dostal kopie všech pro
jevů a resoluci, takže doufáme, že tyto dříve nebo později 
uvidí světlo světa.

Bohudík, neocenitelnou službu spisovatelům prokázal sám 
president Novotný když jejich požadavky napadl ve svém 
projevu na Vysoké škole politické, jež byl vysílán rozhla
sem a byl otištěn v Rudém právu. Tímto způsobem se celá 
atmosféra sjezdového jednání a vystoupení dostala mimo 
hranice Československa, a dostalo se jí takové publicity, že 
si to čs. komunisté určitě nepřáli. Uvádíme několik statí z 
projevu presidenta Novotného, jak reagoval na některé po
žadavky většiny spisovatelů:

“V naši historii není nic, co by oprávňovalo různé kritiky 
k tvrzeni, že strana se zpronevěřila svému posláni nositele 
pokroku a rozvoje společnosti, a rozhodně již nemůžeme 
trpět výpady, že v minulých letech jsme procházeli údobím 
jakéhosi ‘druhého temna’. V tomto duchu se nesla vystou
pení některých spisovatelů na jejich IV. sjezdu, kde tito lidé 
napadali politiku strany, státní vnitřní i zahraniční politiku, 
prosazovali třídní smír s buržoasní ideologií, neuznávali tříd
ní boj, který dnes, právě dnes na sebe bere velmi ostré 
formy a ve světě stojí proti sobě dvě veliké vyhraněné fron
ty — fronta imperialistická, reakční, a fronta pokroku, mí
ru a humanismu.

Tito lidé snad u nás v Československu chtějí hrát úlohu 
nějaké třetí síly, ve skutečnosti jsou však silou, která na 
pomáhá reakci. Otevřeně na jejich adresu říkáme: Strana 
uvádění socialistických (rozuměj komunistických) zásad do 
života bude pevně prosazovat. V této věci nepřistoupíme na 
žádné kompromisy. A všichni, kdo toto neuznávají, stojí na 
druhé straně. Nepřipustíme také obnovování jakýchkoliv ná
rodně socialistických, reakčně klerikálních, pravicových so-

Požadavky a usnesení spisovatelů se srazily se zájmy a 
' ideologií komunistické strany Československa, a strana přís
ně zasáhla proti této revoltě. Mnoho dalšího se již ze 
sjezdu nedovíme, neboť usnesení ani projevy nebudou v 
plném rozsahu uveřejněny, a ti odvážlivci, kteří v usneseni 
sjezdu vložily odstavec znějící, že: “socialismus a jeho hu
manismus zaručuje člověku status občana s veškerým re
spektem k neodcizitelnosti osobnosti (zřícení mýtu privile
gií, důstojný vztah jednotlivce k sociálnímu a výrobnímu 
pořádku),” budou nenápadně klidnou cestou umlčeni, to je, 
“budou zase psát do šuflíku” a budou živořit.

Jak spisovatelé v jejich usneseni říkají: “Kultura je uka
zatelem úrovně celé společnosti (tedy i celého národa), a 
naopak: nic není trvalejší obžalobou politických režimů než 
absence velké kultury”, je naší povinností jako členů lid
ské společnosti, vzešlých z našeho národa stát po iejich bo
ku a podporovat jejich boj. Je to ta nejmenší pomoc, kte
rou jim můžeme poskytnout. Uvádíme některé části usne
seni sjezdu:

“Československá literatura obsahovala nejrozmanitější 
umělecké směry a tendence, od surrealismu až po realistické 
směry. V boji proti kulturnímu šovinismu a fašismu utvá
řela se široká kulturní fronta zahrnující nejrozmanitější ná
zorové a estetické postoje, od katolických humanistů až po 
spisovatele-komunisty.

Zkušeností tohoto období se bohužel nedbalo v podmín
kách poválečných, zvláště ne po roce 1948. Revoluce se po
koušela překlenout kulturní rozdíly, jež ji odkázala stará 
společnost a dělba práce. Při tom muselo nutně docházet k 
nezdarům, od upřímného patosu a dojeti nebylo daleko i ke 
kýči, od popularisace k vulgarisaci.

Kontinuita československé literatury byla od roku 1949 
narušena, navzdory demokratickým tradicím a bohaté zku
šenosti socialistické literatury byl zúžen a omezen tvůrčí 

(Dokončeni na str. 10.)
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ciálně demokratických a jiných směrů. Jen nevědomý člo
věk nebo člověk, který sleduje nečisté cíle, může obviňovat 
stranu z nedostatku objektivity, dogmatismu, podceňování 
vědecko-výzkumné činnosti.” Tak dalece president Novotný.

Jako důkaz co si mysli spisovatelé o objektivitě strany, 
nebo o její vnitřní nebo zahraniční politice uvádíme noznám- 
ky z úvodu k diskusi spisovatelů, jež byly předneseny spi
sovatelem Vojtěchem Mihálikem na konferenci Svazu slo
venských spisovatelů v Bratislavě 11. května 1967:

“Dosud přetrvává záhadná kádrová politika ministerstva 
zahraničních věci, pokud jde o výběr kulturních přidělenců 
na našich zastupitelských úřadech. Problém není ani tak v 
tom, že mezi kulturními přidělenci je málo Slováků, ale 
spíše v tom, že tito přidělenci jsou velmi málo kulturní. 
Máme vážné výhrady proti pasivitě našich zastupitelských 
úřadů v kulturní oblasti a proti odborné kvalifikaci těch, 
kteří mohou ovlivňovat znalosti a zájem zahraničí o slo
venské a české uměni.”

Mihálik se vyjádřil k některým obecnějším otázkám, jako 
na přiklad, že: “Je na čase změnit radikálně dosavadní po
měr k české a slovenské emigraci, zvláště sociální, ale ne
vyhýbat se spolupráci ani s některými skupinami, které ne
jsou zrovna nakloněné socialistickému společenskému zří
zení.”

O knižním obchodu v Československu prohlásil, že: “Pro
blém základní orientace knižního obchodu a jeho tlak na 
vydavatelskou praxi signalisuje něco, co se už dnes dá po
važovat za kulturní hanbu, která nemá v historii našeho 
národa obdoby.”

To postačilo již jako základ k diskusi při sjezdu Čs. spi
sovatelů, jež dělal komunistům tak velké starosti, avšak 
všechny kapitoly nejsou dosud uzavřeny. Boj teprve na
stává.



O POSLÁNÍ SPOLEČNOSTI PRO VĚDY A UMĚNÍ.
Náš sjezd je dobrou příležitostí k tomu, abychom se po

kusili správně umístiti ve světové dění SVU, společnost, za
loženou exulanty.

V prvé řadě si musíme zodpověděti otázku, kdo je exulan
tem? Exulantem není ten, kdo opustí svou vlast ,aby se 
jinde měl lépe — to je vystěhovalec. Exulantem není ten, 
kdo odchází z vlasti jen proto, že tam nemůže uplatňovat 
svoje ideály, aby podle nich žil jinde. To je světoobčan. Ko
nečně exulantem není ani ten, kdo odešel z vlasti, aby za
chránil svobodu, nebo život. To je uprchlík. Společným zna
kem těchto osob — vystěhovalce, světoobčana anebo uprch
líka — je, že mají možnost navštívit rodnou zemi, i když 
původní režim se nezmění, ale policejní methody povolí.

Exulantem — mám na mysli jen demokratického exulan
ta — je ten, kdo odešel z domova, protože jeho morálni 
přesvědčeni mu nedovolovalo spolupracovat s diktaturou, 
kterou považoval za zhoubnou pro svůj národ. V cizině pak 
obrací své síly k tomu, aby pomohl národu k zlepšeni bu
doucnosti. Proto pro exulanta neexistuje možnost návštěvy 
domova pokud tento není politicky zcela svobodný .

Pomoc národu musí být morálním příkazem exulanta. Jak 
tuto pomoc provádět! závisí na světové situaci. V každém 
případě však součástí této pomoci je snaha informovat cizi
nu o kulturním standardu vlasti a rovněž tak snaha očistiti 
jméno Československa, poskvrněné činy totalitního režimu.

Prvni dva odbojové exily měly zcela jinou úlohu, než má 
třetí exil. Ten se od počátku zařizoval na napodobení čin
nosti předcházejících dvou exilů. Brzo však bylo zřejmo, že 
tímto způsobem nelze v současné době pomoci domovu. 
Proto bylo nutno užívat jiných prostředků, nových znůsobů 
práce, přiměřených nové skutečnosti. Jen tak bylo možno 
vyvinouti, pod zorným úhlem posláni, pravou činnost ve 
změněné světoyé_situacL ____

Toto byly vnitřní důvody vzniku nové instituce — SVU — 
která nemá období v předcházejících dvou exilech, ale má 
svůj pravzor v Komenském a jeho mravních zásadách a 
snahách. SVU má představovat integraci čs. kultury v za
hraničí, aby mohla pomáhat domovu. Jejím rámcovým úko
lem je postaviti proti kausalitě času, prostoru a nrostředi 
nadčasové mravní a kulturní zásady. Ty se nemění, jen je
jich aplikace může býti různá. Ale v každém případě, chce- 
me-li pomáhat domovu, musíme zůstat s jeho kulturou v 
nejužším styku.

Zamysleme se nad tím, jaké vnější vlivy působí na SVU. 
Jedním z charakteristických rysů nynější doby je vliv tech- 
nokracie na diplomatickou a vojenskou strategii. Ponrvé v 
dějinách, této planety byly překročeny hranice mikrokosmu 
a hranice gravitace. Tim byly porušeny staré sociologické 
vazby a základy. Nejen že země se stala příliš malou pro 
technický pokrok, ale i čas ztratil svůj původní význam. 
Operace, prováděné dříve v malém měřítku a vyžadující 
mnoho času, jsou nyní proveditelné ve velkém měřítku a 
krátkém času. Tak na přiklad obě veleřiše, SSSR a USA, 
mohou se vzájemně smrtelně zranit v době jedné hodiny. 
Vědecký výzkum umožnil tak ohromný destruktivní poten
ciál, že ustálená pravidla světové diplomacie a vojenské 
strategie ztrácejí svůj původní význam.

Na prvý pohled se může zdáti, že tyto okolnosti nesou
visejí s úkoly a programem SVU. Promvslíte-li do důsledků 
právě zmíněné okolnosti poznáte, že k tomu, aby SVU mohla 
přispět ke kulturnímu rozvoji domova a tim mu úspěšně 
pomáhati musíme uživati jiných daleko silnějších method než 
užívaly předcházející dva exily a naše pomoc musí dostat i 
zcela jinou náplň, než může nabídnout instituce politická. 
Ovšem, třebaže SVU je instituce nepolitická, její mravní 
principy jsou a vždy zůstanou zásadně proti-totalitní a ni
kdy nesmíme zapomenout, že konečným cilem komunismu 
je ovládnout! svět!

Konečně došlo k tomu, že celková situace si takřka vy
nutila založení SVU. Jsem rád, že mohu této příležitosti 
užiti, abych zdůraznil nesmírné zásluhy na zrozeni SVU a 
obrovskou původní organisačni činnost Dra. Jaroslava Něm
ce. Není přehnané, když řeknu, že bez Dra. Němce by ne
bylo SVU. Jakou obrovskou a úspěšnou práci vykonal po
znáte z varováni jednoho z českých žurnalistů: “Chcete-li 
něco organisovat, musíte mít na to peníze. Bez peněz se 
Vám nic nepodaří.” My jsme totiž začínali úplně bez ja
kýchkoli finančních prostředků! Dnes má SVU kolem 1,200 
členů a má větve po celém světě. To je ovšem také zásluha 
dalších generálních sekretářů Dr. Sturma a Dr. Andice, 
kterým patří náš srdečný dík za jejich obětavou práci. Dů
ležité je, že nyní SVU má ohlas doma, jak poznáte z citá
tů, které jsem vybral z korespondence své a z korespon
dence některých členů SVU.

Pokládám za nutné zmíniti se o tom, proč SVU musi býti 
organisací nepolitickou. Je proto několik důvodů, z nichž 
uvádim dva hlavní: 1) V prvé řadě naše publikace získaly 
na světovém akademickém fóru uznání nejen pro svůj ob
sah, ale také pro svou objektivitu. Kdybychom vyvíjeli po
litickou činnost, naše publikace i přednášky našich členů 
by byly pokládány za nástroj politické propagandy a ztra
tily by proto svou odbornou váhu v kruzích, na kterých 
nám záleží. 2) Politickou činností bychom duplikovali čin
nost Československé národní rady americké i Českosloven
ského národního sdruženi v Kanadě. Političtí jsme jen v 
jednom směru: V lásce k vlasti a ve snaze ziskati jí dobré 
jméno. Od toho nás neodrazuje ani fakt, že Praha je v ru
kou komunistů. Nic netrvá věčné. Naše vlast byla před ko
munisty a bude i po nich. Víme, že komunistická nadvláda 
je jen přechodnou episodkou v životě našeho lidu a že on 
projde i tentokráte vítězně džunglí k novému úsvitu. V 
tomto jsme tedy političtí.

Jaké jsou úkoly SVU? Zajisté, že názory na úkoly mo
hou býti rozličné. Jako theoretik povahou i zaměstnáním 
považuji za nejdůležitější úkol návrat důvěry v morálni 
hodnoty. Z citátu dopisu poznáte, že tento theoretický po
žadavek může míti velmi konkrétní důsledky. První prak
tický úkol, který jsme si při zakládání SVU vytkli byla 
činnost publikační, žurnalistická, rozhlasová a televisní. Kaž
dý, kdo sleduje pozorně tuto činnost, ví, že pokud běží o 
publikační činnost, podařilo se nám publikovati, díky ne- 
umdlévající snaze Dr. Rechcígla, díla vědecká, týkající se 
kultury československé, a tato díla jsou nyní téměř v každé 
universitní knihovně a jsou hledanými prameny pro studium 
problému, souvisejících s našimi oběma národy. Dovolte, 
abych při této příležitosti se zmínil o kulturním čtvrtlet
níku “Proměny”, který znamenitě rediguje přední ideolog 
exilu Dr. Radimský. Pravidelně vycházející Zprávy SVU 
byly a stále jsou pojítkem mezi členy SVU.

Publikační činností dostáváme se k plněni dalšího úkolu 
SVU, totiž pěstovat a rozvíjet bez politického tlaku kultur
ní poslání svého národa — býti v souhře kulturního zápo
lení svobodného světa účinným nástrojem genia národa, 
předati takto budoucnosti duševní odkaz, z něhož by mohl 
národ čerpati morální sílu.

Plněni těchto úkolů vyžaduje, aby SVU rostla hlavně mla
dou generaci. To se nám bohudíky podařilo a myslím, že 
není přehánénim řeknu-li, že generace zakladatelů bude v 
krátké době vystřídána mladou generací nadšených pracov
níků, kteří se již dnes znamenitě osvědčují.

Úkol, týkající se vnitřní struktury SVU, úkol, který má 
státně-politický dosah, je získání většího počtu Slováků do 
SVU. Myslím, že stále ještě většina intelektuálů sloven
ských je mimo SVU. Náš domov je obýván třemi slovan
skými národy, Čechoslováky, a — podle abecedy — Čechy a 
Slováky. Pojem Čechoslovák stane se asi v budoucnosti poj-
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mem státního občanství ať již bude psán s pomlkou upro
střed, či bez pomlky. Je vhodné na tomto místě se krátce 
zmíniti o znacích, které charakterisují určitou lidskou sku
pinu jako národ. Není to jazyk. Tak na příklad Srbové a 
Chorváti mluví stejným jazykem, ale považují se za dva 
různé národy. Na druhé straně obyvatelé Norska se pova
žuji za jeden národ ač mluví dvěma různými germánskými 
jazyky. Víme také z příkladu z minulosti i přítomnosti, že 
ani společné státní hranice, ani společné náboženství nejsou 
definujícím znakem národa. Domnívám se, že charakteri
stickými znaky, které ze skupiny lidí činí národ jsou: 1) 
vůle býti národem; 2) sociální struktura skupiny. Příliš 
pozdě si naši političtí vůdcové v minulosti uvědomili tyto 
znaky u Slováků a způsobili tak mnohou trpkou chvilku 
mezi oběma národy. Na druhé straně je příhodné uvésti, co 
mně kdysi Einstein řekl: Argumentujeme a hádáme se jen 
s těmi, na nichž nám záleží a které máme rádi.

Nakonec ještě několik slov o budoucnosti. Svobodu nutno 
dobývat krví. Svobodu nutno také hájiti krví. Mnoho životů 
bylo utraceno, protože oběti lpěly na demokratických ideá
lech. Zemřeli, a stále ještě umírají, stále jsou ochotni obě
tovat své životy, abychom my pozůstalí mohli pracovat pro 
lepší budoucnost naši vlasti. To nás morálně zavazuje, aby
chom jejich oběti dali historický význam skutečnou seriosní 
prací. Nesmíme jejich smrt znevážiti promarněním hřivny, 
na niž záleží osud domova.

To jak SVU plní, a v budoucnosti bude plniti, své poslání, 
pomůže formovat kulturní strukturu domova. Mravní po
slání SVU je v tom, aby pomohla domovu k rozvoji ničím 
nerušeného kulturního života. Z toho zorného úhlu, sub 
specie aeternitatis, se stává plnění poslání SVU důležitějším 
než jeho úspěch. I když Komenský — předobraz SVU — 
zemřel v exilu, jeho duševní odkaz zvítězil!

ČSNRA POZDRAVILA SJEZD SVU. V MONTREALU.
Byl jsem pověřen předsednictvem ČSNRA,, abych pozdra

vil valné shromáždění Společnosti pro vědy a umění a přál 
jeho jednání mnoho zdaru. Dovolte mi, abych při té přile- 
žitosti — nikoli jako člen SVU, ale jako mistopředseda 
ČSNRA — řekl několik slov jménem naší krajanské obce. 
Chtěl bych vám vlastně jen připomenout to, co je obsaženo 
ve "Slavnostním prohlášení SVU” ze 24. října 1958. Tehdy 
jste slavnostně prohlásili:

“My, Češi a Slováci a Podkarpatští Rusíni ve svobodném 
světě, vedeni touhou přispěti v světovém zápasu demokracie 
s komunismem, chtějíce napomáhat! československému lidu 
v jeho touze po nové svobodě a usnadniti krajanskou práci 
v Americe, seskupujeme své intelektuální síly a vytvořili 
jsme SVU při ČSNRA.”

Za tímto účelem jste se seskupili před skoro deseti lety. 
Od té doby jste se přátelsky odloučili od ČSNRA a založili 
jste si v roce 1960 samostatnou SVU, v roce 1961 inkorpo- 
rovanou ve státě newyorském.

Osamostatnili jste se organisačně, avšak, a to chci dnes 
podtrhnout, nikoli ideově a krásná slova vašeho slavnost
ního prohlášení z roku 1958 dosud platí. Těm ,kdo na toto 
slavnostní prohlášení snad zapomněli a mnozí až po něm k 
SVU přistoupili, je připomínáme. Těm, kdo by se snad 
chtěli od závazku v něm vysloveného odloučit říkáme, že by 
se odloučili od ducha, ve kterém SVU byla založena, a pro 
nějž byla SVU s takovým nadšením pozdravena naši kra
janskou veřejností, a svobodnými Čechoslováky po celém 
svobodném světě.

SVU se uvědoměle a bojovně postavila ve svém slavnost
ním prohlášení na stranu svobody proti komunistické tota
litě a řekla to jasně a nesmlouvavě.

Jistě že časem se může měnit taktika tohoto boje, nikoli 
však zásady. To co jste vyhlásili ve svém slavnostním pro
hlášení, rozvedli jste se ve svém “Programovém prohlá
šení”. Dovolte mi připomenout vám z něho několik vět:

"Po dlouhé a ničivé okupaci nacistické jsou Češi a Slováci 
znovu, již přes deset let vystaveni hrubému znásilňování 
své tisícileté kultury, která ve všech dobách dala Evropě 
a Americe tolik znamenitých důkazů tvořivosti. Komunisté 
v Československu spálili knihy krásné i vědecké literatury; 
vyloupili veřejné i soukromé knihovny; mnohé tvořivé uměl
ce a vědecké pracovníky vsadili do vězení nebo do pracov
ních táborů; zničili vynikající literární a vědecké revue, 
spolky a musea; znetvořili kulturní výchovu dětí, mládeže 
a dospělých; zmocnili se divadla, filmu, rozhlasu a televise 
a zmonopolisovali je pro své cíle. Přepsali dokonce i sa
motné dějiny našich národů tak, aby rozbili odvěkou 
hierarchii národních hodnot a vnesli chaos a lež do kultur
ního světa, kdysi tak nadějného. Komunismus v Českoslo
vensku prostou fysickou silou znemožňuje většinu svobod

ných kulturních projevů, aby do vzduchoprázdna tak po
vstalého násilím cpal své vlastní pseudokulturní znetvoře- 
niny.

Poněvadž Československo je přirozeným středem kultur
ního snažení Čechů, Slováků a Podkarpatských Rusů a 
všech českých a slovenských krajanů a exulantů za hrani
cemi, nemůže komunistické rozvraceni národní kultury zů
stat bez škod pro krajanský život za hranicemi staré vlasti. 
Touto skutečností se úkoly a odpovědnost nás všech ve svo
bodném světě zmnohonásobily.

Česká i slovenská vlastenecká veřejnost jistě proto uvítá, 
že se při Československé národní radě americké utvořila 
Společnost pro vědy a umění, která hodlá pracovat k ná
pravě těchto smutných poměrů.”

Dr. Ladislav Radimský předkládá v červencovém čísle le
tošních Proměn svůj nástin ideových směrnic příští čin
nosti SVU, o poslání a místě SVU v našem světě. Uvažujte 
o něm a diskutujte o něm. Uvidíte, že tento nástin dr. Ra- 
dimského se v podstatě neodchyluje od programového pro
hlášení SVU z roku 1958. Je na Vás, na každém z Vás, aby 
v roce 1968 tento nástin se stal novou formulací programo
vého prohlášení SVU.

Váš předseda profesor Václav Hlavatý napsal předsed
nictvu SVU dne 1. ledna 1961 tato slova:

“Mezi exilem a národy doma není povahového rozdílu. 
Máme stejné přednosti a trpíme stejnými chybami. Mám 
zde hlavně na mysli vzestup morální vlažnosti a lhostej
nosti. Ten je omluvitelný za železnou oponou vládnim psy
chologickým i jiným terorem, ale je neomluvitelný u exilu v 
bezpečí. . . Domníval jsem se, že se mně podaří učinit z SVU 
nebojácnou instituci, která bude strážcem mravních hodnot 
a přizná se v každé krisi jasně a jednoznačně ke svému 
stanovisku. Nejsme osvobozovacím spolkem, našim cílem a 
přáním je pomáhati při hledání mravních hodnot, které od 
roku 1938 soustavně ztrácíme a devalvujeme pod rouškou 
realismu. V tom jsem viděl a vidím hlavní úkol SVU. Ztra- 
tíme-li při tom některé členy, budou to jen takoví, kteří 
nepochopili podstatu mravní kříse malého národa. Kvan
tita není vždy ukazatelem správné cesty. . . . Zklamou-li 
intelektuálové v mravní nesmlouvavosti, zradí tím národ v 
jeho mravní podstatě. Nedopusťte, aby se tak stalo.”

Těžko by bylo hledat lepší formulace Vašich cílů než by
la vyhlášena ve Vašem slavnostním a programovém prohlá
šení z roku 1958 a než to řekl v roce 1961 váš předseda 
Václav Hlavatý.

Mohu jen opakovat po něm, že SVU musí být nebojácnou 
institucí má-li splnit své poslání a zůstat věrnou svému du
chu z doby svého založení.

SVU nebyla založena, aby sloužila ambicím svých členů. 
Byla založena, aby pozdvihla národ náš z jeho mravní bídy, 
do které ho komunistická totalita uvrhla.
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Po vyčerpání zpráv funkcionářů SVU bylo celé zbývající 
dopoledne valného shromáždění dne 1. července věnováno 
živé debatě, které se účastnili všichni přítomni členové val
ného shromáždění, o otázce pro SVU dnes nejaktuelnější, o 
otázce styků SVU s vědeckými a kulturnimi činiteli z Česko
slovenska a o zájezdech členů SVU do Československa.

Debata nebyla ukončena žádnou resolucí sjezdovou, už 
proto, že valné shromážděni představovalo jen malý zlomek 
celkového počtu členstva SVU.

Profesor Bušek zahájil své poznámky k debatě otázkou: 
“Jak dalece ještě platí heslo Rafaela Kubelíka, který od
mítá jezdit do Československa dokud vědci a umělci z Česko
slovenska nemohou svobodně jezdit do světa a dokud naše 
publikace nejsou do Československa volně pouštěny?” SVU 
s pýchou se až dosud dovolávalo tohoto hesla svého místo
předsedy Rafaela Kubelíka. Může-li tedy být položena dnes 
otázka, zda heslo Rafaela Kubelíka ještě platí, pak je to 
jen proto, že SVU nemá v tom směru a nemůže ani mít 
žádného závazného usnesení. Rozhodnutí Rafaela Kubelíka 
je jeho osobním rozhodnutím, diktovaným jeho vysoce cit
livým svědomím, jemuž se většina členů SVU obdivuje a ke 
kterému se hlásí.

V poslední době řada členů a i funkcionářů SVU nevá
hala zajet do Československa a účastnit se tam vědeckých 
jednání, takže otázka, zda platí heslo Kubelikovo, je na 
místě.

K nám do Ameriky chodí velmi často agenti, neskrývající 
se propagaci komunistického systému. Naši vědci a umělci si 
dobrovolně či z donuceni ukládají reservu projevu a kri
tiky. Naši vědci váhají mluvit a psát proti nesvobodě ko
munistické totality, hájíce se tím, že se vyhýbají politice, 
snad proto, aby si neuzavřeli opětovné cesty do Českoslo
venska. Našim exilovým spisovatelům, jak jsem informo
ván, se nabízejí stránky časopisů československých, avšak s 
podmínkou, že přestanou psát do časopisů exilových. Uměl
ci (dirigenti, skladatelé, a výtvarní umělci) a vědci z oborů 
neideologických (matematici, biochemici, nřírodovědci a lé
kaři) narážejí na menší překážky a jsou proto spíše ochotni 
zdůrazňovat nepolitičnost svého působení, než vědci ideolo
gičtí (právníci, filosofové, sociologové, národohosnodáŕi). I 
tito si ovšem mohou vybírat témata “nezávadná”. Otázka 
však správně položena zní: má se komunistickému režimu 
dodávat pečeť “liberalisica” pěstováním styků za cenu ne
důstojných ústupků “pštrosí politiky” anebo se má nekom
promisně trvat na svobodě vzájemné výměny názorů?

Nepodceňujeme význam osobních styků a pomáhání česko
slovenským kulturním pracovníkům z jejich isolace. Není 
však tento zisk přiliš draze placen zvyšovánim prestyže re
žimu? Na konec obyčejné turistické návštěvy a osobní vzta
hy mohou tyto styky též navazovat a udržovat, i když mu
síme si stěžovat na překážky knižních a časopisových zá

silek, udržování takových styků bránici. Nezapomínejme, žé 
vedoucí ideolog dnešního československého komunistického 
režimu Jiří Hendrych jasně vyloučil možnost dialogu mezi 
komunisty a odpůrci komunismu a my přece jsme a musíme 
být odpůrci komunismu.

Bohužel, podle mého míněni, nejsme jimi vždy jasně a 
programy a témata našich sjezdů a publikací, jak by snad 
měly být, nejsou dostatečně bojovými a nebojácnými.

Jednu věc bych však chtěl řici jasně. My se jistě nebojíme 
navázat dialog s kýmkoli a kdekoli. Jsem však přesvědčen, 
že jakémukoli dialogu se vyhýbají ti, kdo až dosud mezi 
nás přicházejí. A jsou už dnes stovky československých věd
ců a umělců a studentů mezi námi, v Americe i tu v Ka
nadě. Kolik z nich se pokusilo vstoupit s námi do styku, 
pustit se do dialogu, veřejně, nebo aspoň soukromě?

Otázka vědecké a umělecké výměny, tak zvané kulturní 
výměny není ani tak komplikovaná, jak se staví. Jsme pro 
kulturní výměnu, svobodnou a vzájemnou, lidi i publikaci.

Na konec je to otázka mravní a je přiznačné, že z této 
mravní základny ji až dosud nejkrásněji zodpověděl náš 
místopředseda Rafael Kubelik, ačkoli on nejsnadněji mohl se 
uhnout tvrzením, že jeho taktovka je nepolitická.

K uctění památky pí. Augusty Pšenkové věnují:
Mr. & Mrs. James Čihák, Western Springs, Ill.........$20.00
F. Pancner, Berwyn, Ill................................................ 10.00
Mrs. Rose Bodan, Denver, Colo.................................... 10.00
Mrs. John Chrástka, Berwyn, Ill................................ 10.00
Mrs. Josephine Hlinský, Cicero, Ill............................ 7-00
Mrs. Hermie Rabštejnek, Oklahoma City, Okla......... 5.00
Mrs. Ludmila Kosová, Cicero, Ill................................ 5.00
Mr. & Mrs. Frank Miller, Anaheim, Calif................. 5.00

K uctění památky br. Františka Linka věnují Mr. &
Mrs. Joseph Barta, Berwyn, Ill.................................... 15.00

K uctění památky sestry Slávky a švagra Karla
Glasera věnuje Mrs. Růžena Švecová, Chicago .... 10.00

K uctění památky manželů Pavelcových věnuji Mr. &
Mrs. Anton Čech, Owosso, Mich................................ 5.00

K uctění památky manžela Václava Spirocha věnuje 
manželka Mrs. Julia Spirochová ........................... 5.00

Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné Jed
noty ČSA, jste kryt tím nejlepším životním pojištěním 
jaké může pouze bratrská jednota poskytnout!.

Jakmile se stanete členem Jednoty ČSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podati vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovati vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má přes 270 řádů ve většině států Ameriky, v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě ČSA opravňuje vás k řadě vý
hod jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu ČSA doporučuje? Téměř 113 let její služ
by desetitisícům spokojených členů. ČSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z pocti
vosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejími členy, doporučte ji svým přátelům a 
známým.
Č.S.A. • 2138 S. 61 st Court, Cicero, III. 60650

SVU DEBATOVALO O KULTURNÍ VÝMĚNĚ.

Její růst je důkazem, že jdete správnou cestou. V roce 
1958 měla SVU 192 členů, dnes jich má přes 1,200. Avšak 
kvantita není sama o sobě ukazatelem správné cesty, řekl 
Václav Hlavatý.

Nedívejte se jen na to, že noví členové rozmnožuji vaše 
řady, dívejte se i na důvody, proč tak činí, a co v SVU hle
dají. I do vašich řad se vloudili lidé ,kteří mezi vás nepatři. 
V exilu se lidé těžce prověřuji. Dívejte se s citlivou pozor
ností i na ty, kteří vás kritisuji a kteří od vás i odstoupili. 
Nepodlehejte kvantitativní samolibosti. Ještě jste neměli dost 
času splnit všechno, co jste si uložili. Bez výčitek bych vám 
chtěl jenom připomenout, že jste chtěli a měli pracovat i na 
historii a sociologickém průzkumu našich krajanů. Cenné 
sjezdové referáty na přiklad sestry Vlasty Vrázové nebo 
kolegy Nevluda jsou jen částečnou splátkou vašeho dluhu.

Jménem ČSNRA vám znovu děkuji za vaši dosud vyko
nanou činnost a přeji vám i nám, abyste v ni setrvali. Tak, 
jak jste si to vytkli ve svém slavnostním a programovém 
prohlášení z roku 1958.
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ČSA STŘEŽÍ VAŠI BUDOUCNOST.

In Memoriam:



JAROSLAV NĚMEC:

JAK STAŘÍ ČECHOVÉ JÍDÁVALI.
Nejsem zvláštní jedlík a již vůbec ne labužník, ale jako 

každý normální člověk mám i v jídle své lásky a nelásky. 
Především dávám přednost tomu, co se vařívalo doma a 
odmítám nečeská (a nemoravská) jídla, jako většinu ryb, 
všechny kraby, mořské ježky, šrimpy, atd. Užívám při tom 
stejného argumentu jako nebožtík Jožka Pokorák z Tren- 
tonu: “Naši mamička to nevařili!” Potom nejím jídla ne- 
vlastenecká. To jsou ta, která vytvořili bez imaginace Něm
ci a jejich spojenci. Poznáte je podle toho, že nemají ani 
vůně, ani chuti a jejich jméno zde, v Americe, obyčejně 
končí příponou — burger. Do této kategorie zařazuji také 
“horké psy” a ty bych nejraději zatratil do horoucích pekel, 
protože se vzezřením podvodně vydávají za naše párky.

Z jídel zde i doma běžných nejím jedno: kuře. A to kuře 
je vlastně zodpovědno za to, že jsem napsal tento článek.

Jste-li v Americe pozván na jakoukoliv večeři, “párty”, 
nebo banket — všude se podává kuře. A já odmítám, pro
tože sníst kousek kuřete je pro mne totéž jako sežvýkat 
kus Lidových Novin.

Jeden z mých dobrých přátel se rozlítil, prý nad mou 
“vybíravosti” a pustil se do mne ostře: “Za tvé neamerické 
chutě by tě měli potrestat! Co by za takové krásně upečené 
kuře u nás doma dali a ty nad tím ohrnuješ nos! Je to jídlo 
20. století, může si ho zde dovolit jak bohatý, tak chudý do 
vůle a je to tedy jídlo demokratické. A navíc, ukazuje výši 
naší kultury!”

Také já jsem se dohřál a hned jsem začal protiútok: 
Jestli pak ví, že kuře dovedl člověk upéci již v době ledové? 
Pečené kuře je tedy na jídelním listku asi 30,000 let. Kde je 
v tom tedy nějaký pokrok ?! A je mu známo, že v 10. století 
Čechové drůbež nejedli, protože pokládali slepičí maso za 
nechutné a zdraví škodlivé? A jak ví, staří Čechové byli 
nějací moudři lidé! Vždyť to konečně o nich nedávno na
psal i prof. Jacobson!

Kulturu v jídle tedy nepředstavuje pečené kuře, ale na 
př. moravská klobása. Trvalo to tisíce let, než lidé začali 
místo sušeni maso udit. A další tisíce, než uměli maso na
solit, připravit patřičně kořeněný lák, maso do něj naložit 
a v určitých intervalech překládat, pak na drobno nasekat, 
“nabit” do střev, vystavět podzemní udírnu s dlouhým ta
hem a udit tvrdým dřevem.

Svého odpůrce jsem tedy zdolal, ale nedalo mi to a začal 
jsem shánět literaturu o tom, jak vlastně stáři Čechové jedli. 
Vždyť jistě se na mne zase někdo brzy vrhne k vůli tomu 
kuřeti!

Letopisec Hájek vypravuje, že kníže Nezamysl při své 
svatbě r. 751 rozkázal, aby všem na svatbu pozvaným bylo 
dáno “chleba pšeničného, ptákův, zvěřiny, ryb, bify, roube- 
niny, linčovky, truclů, valdyní a prskancuov do sytosti, keř- 
štiny, laskomky, pecovky i medoviny k pití bez nedostatku.”

Nevíme, do jaké míry se dá Hájkovi věřit a navíc, některá 
jídla a nápoje neznáme. Valdyně bylo asi ovoce (meloun), 
keřština patrně mošt, roubenina polévka z krup, prskance 
pak mořské rybičky, bifa snad hovězí maso (či ryby?), las- 
komka pivo a linčovka čočka (či opět nějaká ryba?).

Kronikář Kosmas vypravuje, že kníže Oldřich si velice 
zamiloval kněze Šebíře, protože ten mu uměl připravit zna
menitý pokrm z kančiho ocásku. Muselo to být cosi sku
tečně znamenitého, protože r. 1031 jmenoval kníže tohoto 
mistra pražským biskupem. Škoda, že Kosmas nezapsal re
cept!

Praseči ocásky byly asi dlouho v módě, protože ještě v 
polovici 14. století vysoký krajský úředník, který očekával 
návštěvu Karla IV., nařídil, aby všem vepřům v celém kraji 
byly uřezány uši a ocasy a dodány na krajský hrad k po
hoštění “otce vlasti”.

Mistr Pavel Žídek ve svých radách králi Jiřímu z Podě
brad zapsal leccos o jídle u nás. Především se zmiňuje o 

tom, že v Čechách se peče asi dvacet různých druhů chleba. 
Z masa je oblíbeno hovězí (a telecí), vepřové, skopové a 
kozí. Nejí se vůbec maso koňské, oslí a buvolí. Ze žvěřiny 
Žídek doporučuje v zimě losa, tura, daňka a zubra a kdy
koliv zajíce, jelena, medvěda a divokého vepře. V Čechách 
prý není zvykem jíst maso velbloudí!!), lvi a lišči. Zato 
maso “korutanského kozla” (kamzíka) je prý v určitou do
bu výborné. Slepice, pávi, kachny, husy a vepři mají se 
nejméně dva týdny před zabitím krmit zrnim, aby se “vy
čistili”. A pak — ó hrůzo! — Žídek doporučuje slepici, pro
tože prý “vařená, s zázvorem, galgánem, muškátem nebo 
květem, hřebíčky a s jiným krámným kořením, náramně 
kazí jed v člověku. Toho důvod jest, že žabu vyklije i hada 
a jí nic neškodí”.

Ptáci jsou vůbec podle Žídka “čistšího přirozenie, než ho- 
vada. I proto lepšího sú zažívanie, ale hovadní maso jest 
přirozenější ... a jest nám jícnější, sytější a trvalejší.” Na 
prvním místě doporučuje husu, pak jeřábka a jeřába, ko
roptve, křepelky, drozdy a jiné menší ptáky. Někteří lidé 
prý však ze zdravotních důvodů jedi též mladé čápy, divoké 
husy, ba doknce i udušené káně.

Z ryb pokládá za nejlepši českou štiku a kapra. Občas se 
doporučuje losos, ale hodně se jedi také jiné ryby, jako 
lampreda, mřeň, mník, bělice, okoun a jezdik. Z Dunaje se 
dováži vyza a hodně se pojídají raci.

Prvni dochovaná sbirka českých kuchařských receptů je 
z 15. století. Obsahuje návody na polévky, jíchy, kaše, za- 
dušeniny, uspeniny, sýry, na přípravu rozličných mas, ryb, 
šišek, knedlíků, klobás, zvěřiny atd. Naši čtenáři by jistě 
rádi okusili zachaře (zajíce) v cibuli, berance po polsku, 
koury uherským obyčejem, veveřice s žlutú jíchů, bobrový 
ocas, kaprové klobásy, lampredu, kaši z volových jater, stu
denou mandlovou kaši, atd.

Nejstarši tištěná česká kuchařka vyšla počátkem 16. sto
letí v Praze u tiskaře Severina ml. a byla v každé měšťan
ské rodině pokládána po bibli za nejdůležitější. Poláci, kteří 
mají chlupaté jazyky, si ji honem přetiskli. Když tímto 
dokumentem starého českého labužnictvi listujete, neubrá
níte se údivu nad českou kuchařskou imaginací a také se 
zasmějete: Celé koury pečené a nadívané s zvěřinů; Játra 
na studeno v hořčici; Paznehty medvědi takto máš dělati; 
Šišky z telecího masa, které slovů knedlík; Křepelky v slad
ké smetaně; Jelen z vola; Slepice s raiží; Dřený hrách; 
Pohanský koláč; Varmuže z bzového květu; Kancové ná
dobí neb játry; Klobásy; Štika odpečená, v predlíku při
pravená; Štika s jablky; Uherský ryby; Kaprové šišky; 
Štokviš; Pašteka z ryb; Ryby v sádle; Šišky z jiker štičích; 
Raky z koření; Kaše dobrá smetanná- Kaše mandlová; 
Koblihy pečené; Varmuže; Bábu makovou v postě.

V polovici 16. století přetiskl Severinovu kuchařku praž
ský měšťan Jan Kantor a její vydáni odůvodnil tim, že 
jest “ničemných, neumělých, svinských mnoho kuchařek, 
jichžto povaha nevážná bývá, takže z lehkomyslnosti své, z 
tvé ztravy a záplaty netoliko k škodám připravují, ale ně
které i v nepravou pověst ... z zlobivé pomsty dáti usi
lují . . .”

Jak šla Kantorova kniha na odbyt mezi těmi “ničemnými, 
neumělými a svinskými kuchařkami”, to, bohužel, nevime.

Kuchařských knih přibývalo a české kuchařské umění, 
proslulé již před tím, se dále zvelebovalo. Kuchař se stával 
osobou váženou, zejména mezi šlechtou a pak hlavně u císař
ského dvora. Vždyť prý dobré jidlo má vliv i na diplomacii 
a politiku! Proto snad také císař Rudolf II. odměňoval své 
kuchaře bohatě a povyšoval je do stavu šlechtického.

Co všechno dovedli naši milí předkové zpapat a vybum- 
bat, to uvádí letopisec Břežan v popise svatby Viléma z 
Rožmberka r. 1578. Na svatební hostinu bylo nach vstáno: 
40 jelenů, 50 srnců, 50 nádob naložené zvěřiny, 20 divokých 
vepřů, 2,130 zajíců, 250 bažantů, 4 dopi, 30 tetřevů, 2,050
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koroptví, 20,688 kvičal, hrdliček a holubů, 150 krmených 
volů, 15 krmených krav, 20 ročních telat, 526 pěti nebo 
šestinedělních telat, 450 vepřů, 450 skopců, 395 jehňat, 504 
selat, 40 uzených volů, 350 pávů, 5,135 husí, 450 krůt, 2,656 
kapounů a slepic, 10,209 štik, 6,380 pstruhů, 2,309 mořských 
uzených ryb, 2,309 uzených pstruhů, 1,200 candátů, 4 bečky 
kaviáru atd. K přípravě se spotřebovalo 30,947 vajec, 35 
centů přepuštěného másla, 28 centů sádla, 7 centů čerstvé
ho másla, 13 centů medu, 13 centů vosku (na okrasy stolů), 
2 centy sýra a 50 centů loje. Vína (uherského, tyrolského, 
rakouského a rýnského) se vypilo 1,100 džbánků, čili 110 
sudů. Jiného, ještě vzácnějšího vína, zmizelo ve vysmole- 
ných hrdlech 40 beček a piva 903 sudy. Jen na chleba se 
spotřebovalo 490 měřic mouky.

Papání a bumbání mělo ovšem odjakživa také své nepřá
tele — askety a mravokárce. Často měli pravdu, ale často 
také přeháněli. Tak na př. náboženský horlitel Milic z Kro
měříže se za svého pobytu v Římě (kde byl obviněn z ka
cířství) živil jen hrachem, z něhož mu musili připravovat 
třikrát denně tři chody jídla. Proti přejídání a nemírnému 
piti horlil Hus, Rokycana, Chelčický, Komenský, ale Miliče 
zřejmě nenapodobovali.

Po bělohorské bitvě byla čeština pomalu vytlačena ze 
šlechtických a měšťanských kuchyni, ale výtvory české 
kuchařské fantasie infiltrovaly německou kuchyni a kuchař
ské knihy té doby se hemží těmi všemožnými druhy “Ko- 
latschen”, “Zwetschkenknodeln”, atd.

Kuchaři šli při tom však s dobou. Za Marie Theresie 
kuchař knížete Kounice vyhrál v soutěži kuchařů na nej
lepší francouzské “ragout”. Pak se pánovi přiznal, že do 
toho dal jemně řezané podešve ze starých jezdeckých bot. 
Tyto podešve napřed esencemi a pácováním změkčil, pak 
přidal kousky masa, šťávu a kořeni — a bylo to. Podešve 
dodaly tu zvláštní, pikantní chuť, kterou “ragout” ostat
ních kuchařů neměly.

Česká kuchyně se v plné síle a kráse probudila jako Šíp
ková Růženka teprve sM.D.Rettigovou. Ale toje Již jiná 
kapitola.

Chcete recept na varmuže z mandlového mléka, na štok- 
viš s pretovanou cibulí, na šachovnici, nebo na škrkavičný 
hrách? Rád vám posloužím!

Já sám ale věřím na moravskou klobásu. To je taková 
báseň, že žádný básník to nedovede vystihnout.

Ale kuře — to ne! To je cítit kurníkem, i když v něm 
nikdy nebylo!

(Dokončení ze str. 4.) 
následovaných, zde nebylo útisku, zde byla skutečná demo
kracie jako nikde jinde. Tato velká demokracie byla zni
čena Hitlerem, a obnovena nebyla. Nikdo nerozumí lépe 
této tragedii nežli židé, kteří měli mnoho “Lidic” vlastních.

Vlasta Vrázová poděkovala jménem ČSNRA místnímu 
obyvatelstvu za jeho péči o lidickou památku a pozname
nala, že Lidice, Illinois, se staly vzorem amerického “melt
ing pot”; v průvodu šli lidičtí občané nejrůznějších národ
ností, mezi nimi jen několik slovanského původu.

Nejkrásnější část programu byla pěvecká: Lyra z Chi
caga, dirigovaná prof. Frankem Kubinou zahájila mani
festaci československou hymnou a obohatila pak program 
několika lidovými písněmi a svým doprovodem melodramu, 
básně “Murder of Lidice” slavné básnířky Edna St. Vin
cent Millay, kterou přednesl prof. Theodor V. Kundrát z 
fakulty státní university v Chicagu. Program byl zakončen 
nádherným zpěvem proslulého školního sboru Plainfield 
Grand Choir, pod taktovkou Enocha Estepa.

Program z Lidic byl vysílán Hlasem Ameriky do Česko
slovenska. Ovšem o významné a krásné americké mani
festaci nebylo a nebude ani slůvka v pražském tisku, ač 
Československý svět, vydávaný komunistickou vládou spe
cielně pro krajany, věnuje nám stále svou neupřimnou, ne
žádoucí a zvrácenou pozornost.

Jan Pilař seznámil sjezd se složitou problematikou nakla
datelské činnosti. Konstatoval mimo jiné, že při jejím řízeni 
sice vymizela mluva zákazů a direktiv, ale nastoupila praxe 
průtahů, jednáni, diskusí, odvolání, konzultací, urgencí a pod.

Milan Lajčiak protestoval proti ideové platformě někte
rých příspěvků, v nichž viděl rozchod s ideami komunismu 
a jež napadaly zahraniční politiku socialistického státu, 
Ústřední publikační správu, stranický a státní aparát. Pro
testoval proti idealisaci první republiky, kterou charakte
rizovalo vystěhovalectví, hlad, nezaměstnanost a stávky, a 
vyslovil nesouhlas s užíváním pojmu stalinismus.

Ivan Skála polemisoval s vystoupením Milana Kundery, 
s názorem, podle něhož se v uplynulých letech podařilo sní
žit českou literaturu na úroveň planého propagandismu. 
Svobodu je třeba rozšiřovat, ale ne proti principům naši 
společnosti nebo proti straně!

Václav Havel prohlásil, že Svaz spisovatelů stoji před 
volbou, zda uplatní myšlenky o svobodě, demokracii, huma
nismu ve své vlastní praxi, nebo zda budou tyto myšlenky 
dále jen pouhou fasádou.

Ivan Mojík upozornil, že Svaz dosud neobnovil členství 
básníkovi E. B. Lukáčovi, a Zdeněk Urbánek promluvil o 
osudu díla Jana Hanče.

Třetí den zahájil diskusi vedoucí stranické a vládní dele
gace Jiří Hendrych, a vyslovil v ní jménem delegace nesou
hlas s některými, jmenovitě s projevem Ludvíka Vaculíka, 
jejichž záměrem bylo odsunout do pozadí vlastní otázky 
sjezdu a zneužít jeho fóra k deklaraci názorů, které jsou v 
rozporu se zájmy čs. lidu. ( ?) Obrátil se na účastníky sjez
du, aby vyvodili z dosavadního průběhu důsledky.

Důsledky takové, jakých použila komunistická strana k 
zastrašení rebelujících spisovatelů soudním procesem se spi
sovatelem J. Benešem, který byl týden po sjezdu spisova
telů odsouzen na 5 let žaláře pro údajnou spolupráci s Pav
lem Tigridem a jím vydávaným časopisem Svědectví. P. 
Tigrid byl v nepřítomnosti odsouzen k 14 letům žaláře.

Podobné procesy a rozsudky nedodají žádnému režimu na 
důstojnosti. Vzpomeňme si, jak odsuzovali komunisté pro
ces s J. Fučíkem, jehož soudili a usmrtili nacisté? V čem se 
tyto procesy liší?

LIDICE, ILLINOIS, 1967—
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proces redukován na funkce propagandistické, na nepří
pustné ztotožnění ideologie a kultury v hrubém utilitárním 
smyslu, s tragickými následky pro tvorbu, pro dila, pro 
osobnosti. Pro spisovatele, kteří tuto dobu prožili, je mrav
ním závazkem nikdy nepřipustit, aby se tragické omyly, 
osudné pro společnost i pro literaturu, mohly v jakékoli 
míře opakovat. I když byla řečena v jiných souvislostech, 
neškodí připomenout slova Sartrova: ‘Spisovatel se ve své 
době ocitá v konkrétní situaci: každé slovo má ohlas. Též 
každé mlčení.’

Spisovatel, básník, je bytostné spojen s osudy své země, 
s jejími lidmi. Ve starosti a obavě o její budoucnost je 
původ jeho tvůrčího, tedy kritického přístupu ke skuteč
nosti. Bylo by však dějinným paradoxem, kdyby lidská svo
boda v procesu socialistické přestavby společnosti byla zne
možňována iluzorní snahou zajistiti člověku jeho dobro a 
štěstí dekretem a nařízením. Jedině podmínky kulturní to
lerance, podmínky svobodného střetání hodnot a názorů na 
půdě socialistické demokracie mohou být oněmi příznivými 
podmínkami, v nichž nejautentičtější hodnoty svobodného 
člověka dojdou své skutečné — nikoliv fiktivní — realisace.

Proto IV. sjezd čs. spisovatelů nesouhlasí se současnou 
praxí tiskového dohledu, ukládá ústřednímu výboru SČSS 
účastnit se tvůrčím způsobem na zhodnocení zkušenosti z 
prvního období od platnosti tiskového zákona tak, aby pů
sobení censury bylo omezeno pouze na otázky obrany státu: 
usilovat o novelisaci zákona v tom smyslu, aby právo hájit 
se proti event, porušeni zákona měl autor sám, nikoliv jako 
dosud pouze prostřednictvím institucí (na přiklad redakcí, 
nakladatelství a pod.).”

(Dokončení ze str. 5.)Z UDALOSTÍ v čsr.—



Bylo to snad v letech třicátých či nedlouho před tím, v 
dobách mladého československého štěsti, kdy se na nás život 
smál a všechno, nač jsme sáhli, se nám dařilo. A byl to 
nejlepši český list, Lidové noviny, kde to začalo. Noviny, 
kde se rodily nápady a nové myšlenky, kde se nepěstovala 
zloba a kde byly vždycky dveře otevřeny pro dobrou vůli a 
okna pro čerstvý vzduch z celého světa. — Hezké to byly 
časy a do Lidovek psal tehdy — samozřejmě — výkvět 
českého Parnasu, kreslili nejlepší kumštýři a přispívaly nej- 
vyšší autority. Dobře se to četlo a s povděkem se přijímala 
jejich svěží atmosféra, docela jiná než ta, co vládla v roz
čilených listech politických stran a straniček.

Nuže, v těchto pěkných novinách si jednou vzpomněli, že 
bychom měli tu svou milou republiku mít ještě více na 
očích, než ji máme, ne jen v praktickém životě, to jest v 
ústavní listině, zákonech a parlamentě, ve školách, na vojně 
a vůbec v celé svébytné československé demokracii, ale že 
bychom si ji také měli dát pěkně vymalovat či vysochat a 
postavit před sebe na stůl.

Vládla tehdy, po první světové válce, v Evropě móda 
francouzská, nu a Francie, ta už se toho úkolu dávno zho
stila. Měla svou Marianu patřičně charakterisovanou a všude 
přítomnou, s frygickou čapkou v červeno-modro-bílých pru
hovaných šatech, děvče jak lusk. A ta dívka jí věru dělala 
dobré služby. Sice někdy také jen v humoristických listech, 
ale uměla důstojně pózovat i při příležitostech vážných a 
vznešených.

Tak tedy milé Lidovky daly tenkrát podnět na nejlepší 
sochařskou personifikaci Českoslovenuské republiky. Nápad, 
který u nás měl už jakousi minulost. Již předkové pánů 
kumštýřů z Lidovek rádi a často znázorňovali na svých 
lunetách a v alegoriích vznešenou Slávii a matku Čechii či 
jiné abstraktní děvy a dělali to horlivé. Ať již to byl Aleš, 
Hynais, Libscher, Oliva nebo Ženíšek, Myslbek či ostatní, 
všichni se upřímně snažili. U nohou těchto jejich dam polé- 
hával zpravidla též starý český lev a někdy se i povalovaly 
české korunovační klenoty. V jejich alegoriích vystupovaly 
vesměs ženy pohledné a ušlechtilé, ale spíše vážné než ra
dostné, takže žádné z nich nemohlo být přiznáno právo před
stavovat Republiku. Neboť ČSR to bylo cosi jiného, mno
hem obsažnějšího, dnešního, skutečnějšího a také radostněj
šího než cokoliv bylo před tím výtvarně vyjádřeno. Běželo, 
jak vidět, o nemalý umělecký úkol, při němž musila být 
přítomna Musa vysoké invenční síly.

Nebyla zajisté nouze o modely. Patří už k dobré po
věsti národa, že máme dívky spanilé (kolik oči ovšem, tolik 
názorů) a my sami dobře věděli, že typ pravé české krásy 
chodí vlastně mezi námi.

Bylo to prostě na dosah ruky, leč nestalo se. Proč? Ptej
te se osudu, proč někdy s takovou úporností bráni vzniku 
nadějného díla. Kdo ví! Snad sám hodlá jednou na tu tvář 
ukázat a ji objevit. Snad se teprv připravuje souhrn situací 
jež vloží do výrazu té bytosti nejen to, co tam patří, ale 
navíc i to další, nové a nám zatím neznámé, co v ní budeme 
jednou hledat a s povděkem i nalézat.

Psalo se tehdy, že to bude soška kovová a vyjde ve vel
kém nákladu. Vzpomínám i na první soutěžní model. Bvl 
překrásný. — Thema zřejmě inspirovalo. Ale pak všechno 
naráz zmlklo. Přišly asi jiné starosti — odložilo se či za
pomnělo a sám Bůh dnes ví, v kterém atelieru dočkalo se 
toto první soutěžní dílo nového národního soumraku. — Pak 
už sotva mohlo vzniknout víc, než tvář s bolestnými rysy 
kolem úst.

Uběhly desítky neklidných let. Jsme rozváti kolem celého 
světa, ale zjev naší republiky, která i když přestala být do
movem, zůstala naší láskou a nepřestává být cílem hledání 
našich nepokojných srdcí. Nesestárla. Její čistá krása se 
stále vrací, v dorůstajícím pokolení obnovuje a bude jednou 
zpodobněna! Jde jen o to, v kterém kusu mramoru je za
kleta a jak brzy přijde ten, jenž svým dlátem obnaží její 
tvář. —lan—

• GUVERNÉR KERNER. — President Johnson jmenoval 
jedenáctičlennou komisi k vyšetřování příčin, proč dochází 
k rasovým nepokojům. V čele této důležité komise je náš 
guvernér Otto Kerner z Illinois, jehož otec byl známým, 
váženým federálním soudcem. Jeho matka pí. Rose Kerne- 
rová je stále činná v krajanských, hlavně dobročinných or- 
ganisacích. Jeho žena Helena je dcerou zesnulého chicag
ského starosty Antona Čermáka.

Úkol této komise je obrovský. Jak prohlásil guvernér: 
“Je to vojna proti chudobě, ve které se musí užít všech mož
ných prostředků, je to skutečně pokračování americké re
voluce.”

• ÚSPĚCH RAFAELA KUBELÍKA V CHICAGU. — Oba 
koncerty v Ravinia parku ve dnech 3. a 5. srpna byly 
triumfem pro českého dirigenta, o němž americký tisk psal 
nadšeně. Kubelik patří mezi nejlepší dirigenty světa, psala 
kritika a jeho koncerty byly nejlepší z celé sezóny. Mnoho 
krajanů jelo si vyslechnout dirigenta Kubelika a české skla
datele Janáčka a Dvořáka. ČSNRA vypravila zvláštní bus 
na sobotní koncert a mnoho členů jelo auty. Byl to neza
pomenutelný pro nás svátek.

• ČESKÝ FESTIVAL VE WILBER, NEBR. — Český 
klub připravil bohatý program na 5. a 6. srpna. Sjedou se 
tam zajisté krajané z celého státu. Nedělní odpolední pro
gram bude natáčen stanicí Radio Free Europe a vysílán do 
Československa.

Starostou města je krajan Zajíček. Ve Wilber se má za
čít v dohledné době stavět budova, ve které by byla uložena 
knihovna a archiv o krajanech. Základní stavební fond da
rovala rodina Šťastných z Wilber. Krajané jsou vyzýváni, 
aby pamatovali na museum dary historických předmětů ze 
života pionýrů.

• SVAZ ČS. SPORTOVCŮ V ZAHRANIČÍ. — Šestý 
sjezd se koná ve dnech 2.—4. září v Belcamp, Md. V sobotu 
večer bude uspořádán slavnostní banket v hotelu Baťa ($6.00 
za osobu) a v neděli dne 3. záři velký nrogram s tancem.

Pořadatelstvo žádá, aby mu byla oznámena účast mužstva 
na kopanou a volleyball a jména jednotlivců na soutěže v 
tennisu, ping pongu, golfu a běhu pro mládež.

Přihlášky k účasti, na banket, vstupenky vyřizuje sekre
tář Svazu Jan Petlička, 37-20 81st St., Jackson Heights, 
New York 11372.

Tisková zpráva z Prahy — “Práce”, 6. července 1967, 
píše: Orgány bezpečnosti v Hradci Králové vyhostily včera 
z území ČSSR amerického státního příslušníka Jamese Tru- 
nečka.

James Truneček se během své návštěvy ČSSR projevil 
jako zarytý nepřítel čs. státního zřízení. Snažil se ideolo
gicky ovlivňovat čs. občany, především mladé lidi, urážel 
představitele naší vlády, napadal spojenectví se Sovětským 
svazem, propagoval americkou intervenční válku ve Viet
namu, atd. Na chování a jednání Jamese Trunečka bylo 
podáno oznámení pracovníkům bezpečnosti. Vzhledem k to
mu, že James Truneček je 73 roků stár, se od trestního 
stihání upustilo a rozhodlo o vyhoštění.

“JAN MASARYK“ 
Promluví 

KAREL STEINBACH, M.D. 
z New Yorku 

ČESKOSLOVENSKY DEN
Chicago — 8. října 1967 

v sokolovně Havlíček-Tyrš
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CHODI MEZI NÁMI.

CSR vyhostila amerického krajana.

KRAJANSKÉ ZPRÁVY.



Pravidelná měsíční schůze se konala v pondělí večer, dne 
10. července v úřadovně Rady. Bylo referováno o telegra
mu, který byl zaslán presidentu Johnsonovi (viz str. 1) a 
čtena odpověď ze State Departmentu. Projednaly se závě
rečné záležitosti lidické. Vzpomínková manifestace ve dnech 
25. výročí lidické tragedie, účast Američanů z celého okre
su, všech místních organisací byla skutečně důstojná, skvěle 
připravená a početně navštívena. ČSNRA vypravila bus pro 
účastníky, mnoho členů přijelo auty. — Br. Kubíček refe
roval o přípravách na Captive Nations Day a účasti v prů
vodu na State Street. — I letos se ČSNRA zúčastni za česko
slovenskou národnost National Conference on Citizenship, 
pořádanou každoročně ve Washingtoně. Zastupovat nás bude 
tajemnice washingtonské odbočky, ses. Anči Faltusová.

Odbočka “Západní Předměstí” konala schůzi 21. června 
jako obvykle v bankovní budově Mid America v Ciceru. Za 
nepřítomnou předsedkyni ses. Vlastu Vrázovou schůzi za
hájil a řídil br. F. Kratochvil. Čten a schválen zápis br. 
tajemníka. Zprávy o příjmech a vydání byly podány v po
drobné zprávě ses. Pavlou Janečkovou. Došlé dopisy byly 
vyřízeny.

Br. Kratochvil vzpomenul 25. výročí vyhlazení Lidic a 
pravil, že američtí obyvatelé zdejších Lidic vzpomenuli tra
gického dne velkou pietni slavnosti v neděli 11. června. Br. 
Kratochvil připomenul, že zapojením vzpomínky na tragedii 
Lidic v Den zdobeni hrobů do místních obřadů obce Crest- 
hill dostalo se památce Lidic většího významu nežli tomu 
bylo dosud. Občané Cresthill vzpomenuli nejen svých pad
lých, ale i obětí Lidic, čímž se seznámilo na tisíce Ameri
čanů s jednou. tragickou událostí čsl. národa za poslední 
války. Zprávy z Oblastního výboru podala ses. Janečková. 
Oznámila, že bylo stanoveno datum 8. října pro pořádání 
Čs. dne v sokolovně Havlíček-Tyrš. Potom br. Kratochvil 
podal zajímavý a informativní výklad o krajanské kronice 
Panorama, kterou ČSNRA připravuje k 50. výročí svého 
založení.

Poté byla zahájena živá debata o politických a hospodář
ských událostech na mezinárodním poli, kde náš zájem v 
boji proti komunismu je největši. S plným souhlasem byl 
oceňován postoj Rady a jeji akce, jimiž se snaží přivést na 
správnou cestu ty, kteří stále ještě věři, že s komunisty se 
dá jednat. Skutečnost však potvrzuje, že tak zvané “sta
vění mostů” se boří dříve než jsou postaveny. Po schůzi 
byla přátelská zábava s občerstvením.

Odbočka uspořádala svůj výroční výlet v neděli 23. čer
vence 1967. Ranní déšť a bouřka odradila několik výletní
ků, kteří na tento podnik jezdívají auty. Autobus s 50 účast
níky přijel v 10 hodin a přivezl sebou další déšť. Před po
lednem již slunko se ukázalo a naši hosté se usazovali ko
lem stolů — nastal všeobecný ruch.

V poledne naše spolupracovnice obsloužily hladovíci a po 
dobré kávě a ještě lepších zákuscích se hosté rozešli po 
krásně upravené zahradě našich hostitelů manželů Krizo
vých.

Odpoledne bylo nádherné — svěží vánek, pěkné slunéčko 
přineslo do zahrady krásnou náladu při poslechu českých 
písniček. U stolu se hrály hry společenské a nastalo loso
vání v štěstěně.

Rychle půldne uteklo a jen neradi hosté nasedali v 6 hodin 
večer do busu. Předseda odbočky br. F. Kratochvíl se s ho
sty rozloučil, poděkoval za účast, jakož i za darované pe
čivo a dárky do štěstěny.

Pro ty případné uchazeče, kterým ušla naše předchozí 
zpráva, opakujeme, že Vysoký komisař Spojených národů 
pro uprchlíky v Ženevě uzavřel dohodu, podle které vláda 
Západního Německa poskytne Vysokému komisaři částku 
DM 3,500,000 k vytvoření fondu pro náhrady za tresty na 
svobodě během nacistické okupace některým uprchlíkům, 
na něž se nevztahoval starý indemnifikační fond.

Podle starého indemnifikačního fondu (v roce 1960) měly 
nárok na odškodné pouze ty osoby, které byly uprchlíky 
dne 1. října 1953. Nový indemnifikační fond má v úmyslu 
pomoci těm postiženým, kteří buď získali jinou národnost 
před 1. říjnem 1953, nebo se stali uprchliky po tomto datu, 
ale_ ne později než 31. prosince 1965.

Žadatel musí prokázat, že utrpěl na svobodě (vězení, kon
centrační tábor) z národnostních důvodů v délce nejméně 
tří měsíců. O náhradu se mohou ucházet přímí přibuzní 
osob takto postižených, které zemřely v důsledku shora po
psaného pronásledování nacistickým režimem. — Nový in
demnifikační fond není určen pro ty, kteří utrpěli jinak — 
poškození zdraví, nucená práce, zajatecký tábor, pronásle
dováni z důvodu rasy nebo náboženství. Rovněž tak ne nro 
ty, kteří již dostali nějakou náhradu z předešlého indem- 
nifikačniho fondu, nebo jiných pramenů. Úřad Vysokého 
komisaře upozorňuje, že budou projednávánv pouze plné 
oprávněné nároky a žádá, aby žádosti nepodával nikdo, na 
něhož se ustanovení fondu nevztahuje.

Americký fond pro československé uprchlíky má tiskopi
sy žádosti, které musí být předloženy úřadu Vysokého ko
misaře Spojených národů pro uprchlíky v Ženevě nejpozději 
dne 30. září 1967.

Zpráva z předsednictva ČSNRA.

Z OBLASTÍ A ODBOČEK.
ODB. “ZÁPADNÍ PŘEDMĚSTÍ”, CHICAGO.

A. Vlček.

ODB. “DR. MILADA HORÁKOVÁ”, CHICAGO.
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Pomoc obětem nacistického režimu.
Karel Burzinský, tajemník.

Odbočka konala pravidelnou schůzi dne 27. června ve Ste- 
fánikově dvoraně. Předsedala ses. Vlasta Matelová. Br. Pa- 
kosta podal zprávu z oblastního výboru, upozornil, že Čes
koslovenský den se bude konat v neděli, dne 8. října, v 
sokolovně Havlíček-Tyrš. Pak podal pokladní zprávu. Bři. 
Tesař a Žáček oznámili, že shledali knihy v naprostém po
řádku. Br. Pakostovi byla udělena pochvala.

Celá půlhodinka byla vyplněna vzpomínkou na Lidice. 
Ses. Žáčková promluvila velice pěkně o celé smutné historii. 
Nezapomněla na umučení ses. Plamínkové nacisty a Dr. 
Milady Horákové komunisty. Sestra Mařiková přednesla 
vroucně báseň o Lidicích. Ani ses. Matelová nezůstala po
zadu, připravila velmi pěkný proslov, po kterém oznámila, 
že slavnost, která byla v Lidicich, byla velmi důstojná a že 
osada, ve které se pomník nalézá, usiluji tamnější občané, 
aby se jmenovala opět Lidice. Též br. Tesař promluvil k 
této tragické události.

Před ukončením schůze bylo jednáno o výletu odbočky na 
farmu manželů Krizových, který se bude konat dne 20. 
srpna. Byl sestaven pořádající výbor v čele s předsedkyní 
ses. Matelovou. Přihlaste se u tajemníka Karla Burzin- 
ského neb v úřadovně ČSNRA chcete-li si zamluvit místo v 
buse. Podrobnosti o výletě budou včas uvedeny v Hlasateli. 
O vaše pohodlí a zábavu bude postaráno.

ODBOČKA MISTR JAN HUS, CHICAGO.

Náš největši dik patří manželům Krizovým, kteří nám 
každým rokem propůjčí krásnou zahradu a jsou nám po 
každé stránce nápomocni. Děkujeme za milou spolupráci 
členům bratrské odbočky Západní předměstí, manželům 
Plevovým a Janečkovým, dále br. Franku Bindrovi, který 
obstaral s br. předsedou Kratochvílem dovoz a odvoz po
třeb pro výlet.

Děkujeme všem členům naši odbočky a ostatním přízniv
cům, kteří se jakýmkoliv způsobem přičinili o zdar tohoto 
výletu.



Clevelandský “Nový Svět” přinesl před časem článek: 
“Československo pomáhá Sovětskému svazu”, založený na in
formaci známého listu “Christian Science Monitor”, kde o 
věci psal red. Paul Wohl.

Nedávno vyšlo na jevo, že Československo se prý zavá
zalo, že vybuduje vlastním nákladem ropovod (naftové po
trubí) v délce 4,000 mil od čs. hranic na Sibiř, kde asi 500 
mil na sever od Omska prý jsou vydatná ložiska oleje.

“Christian Science Monitor” se právem pozastavil nad 
tím, že toto potrubí má být zřízeno čs. nákladem a zůstat 
čs. majetkem. Je jistě mnoho podivného v tom, aby malé 
Československo investovalo nespočetné miliardy zrovna na 
Sibiř!? Jak asi bude uplatňovat své vlastnické právo v pří
padě nějaké neshody? Padesát let zkušeností s bolševickým 
Ruskem nesvědčí o tom, že by respektovalo cizí národy a 
vlastnictví na svém území.

Je jasné, že jde o velkorysý sovětský tah pomoci si vý
hodně a na čs. účet k velkolepému zřízení naftového po
trubí — dosud největší a jistě také nejnákladnější projekt 
toho druhu v celém světě. Ještě máme v paměti sovětské 
jednání o dodávky ocelového potrubí z Ameriky před něko
lika měsíci. Sověty byly odmítnuty a patrně si našly doda
vatele výhodnějšího — Československu, jemuž se nemusí 
platit nejen v dolarech, ale nemusí platit vůbec ■— bude se 
to hradit asi až poteče nafta.

Sovětská propaganda zdůrazňuje jaké “nesmírné výhody” 
Československu přinese sibiřský ropovod. Sibiřská nafta má 
téci již v r. 1970 a dodávky mají dosáhnout v r. 1975 množ
ství 25 milionů tun ročně. Potrubí budou Mannesmanovy 
roury o průměru 3 stopy, spirálovitě svářené. Ve výrobě 
těchto rour vynikalo Československo dlouhá desítiletí a také 
všechny potřebné pumpy vyrobí Československo. Za to bu
dou ty v Sibiři zakopané roury "čs. vlastnictvím”. To zna
mená, samozřejmě, že jakožto své vlastnictví bude Česko
slovensko “smět” také ten 4,000 mílový naftovod udržovat.

Článek připomíná, že nápadně zticha jsou čs. skonomisté 
a také techničtí odborníci. Vysvětlení je ovšem na snadě: 
Co si Moskva přeje — je pro Prahu rozkazem.

“Nový Svět” dodává: “Sovětský svaz se zřejmě obává, 
aby se Československo postupně nevymanilo z jeho područí 
a proto se snaží je co nejvíc připoutat, aby něco takového 
znemožnil. Děje se to především dodávkami některých su
rovin, zejména železné rudy a olejů. Kromě toho je pově
řuje tajnými dodávkami zbraní a jinými nečistými úkoly.”

Mrs. Josefina Vacková, Los Angeles, Calif..................$100.00
Odbočka ČSNRA 28. října, Chicago, Ill....................... 20.00
Mr. Karel Valenta, Chicago, Ill.................................... 2.00

Tento krásný pozdrav přivezený ze staré vlasti uskutečňujeme našimi 
léky. Denné dostáváme dopisy krajanů, jimž naše léky znamenitě po
mohly. Tak píše tetička z Výšková na Moravě neteři M. Pitelové do 
Glencoe, Ill.: Koleno mě bolelo, že jsem nemohla slézti ze schodů a 
teď po užívání kombinace BOLVEN-ZDRAVI-TAMIN běhám opět jako 
nic a jsem 76 roků. I mé dceři tyto dva léky pomohly co jsi nám 
poslala. — A Frances Denk z Deer brook, Wisconsin, napsala: “Zdrávi - 
tamin a Bolven jsou pro mne ty nejlepší léky, předčí i ty od lékaře. 
Co já měla bolesti v krku a se srdcem a od nich mi pomohly.

Tak ať i vám slouží ke zdraví!
Pošleme je za vás i vašim příbuzným do ČSR, když zaplatíte po

štovné $1.60.
EUROPEAN DRUGS 

Břetislav Jelínek, čsl. lékárník
P.O. Box 927 Laguna Beach, Calif. 92652
Bolven na 5 týdnů .....................................................  $2 90
Zdravi-tamin na 5 týdnů .......................................... 53.98
Zdravi-tamin na 10 týdnů jen ................................. $6.98
Danube herb laxative tablety ..................................  $2.98
Moravské Mazání — 1 pint ...................................... $3.50

Po prázdninách zahájíme v odbočkách a oblastech velkou 
akci mezi krajany se seznamováním a informováním je o 
Panoramě. Získali jsme opět několik odborníků k sepsání 
článků z historie Čechů a Slováků v Americe. Spoléháme 
na naše členstvo, že nám bude nápomocno v místě v získá
vání životopisů jednotlivců a krajanských organisací.

Oznamujeme, že na sokolském sletě v Dallasu bylo roz
hodnuto si předplatit celou sokolskou kapitolu: ústředna 
Americké obce sokolské si zamluví jednu stranu pro svou 
celkovou historii v USA, sokolské jednoty dle jejich roz
hodnutí, budou si psát svoje místní dějiny, aby zvěčnily pa
mátku svých vynikajících zakladatelů, náčelníků a členů. 
Věříme, že i další jednoty budou následovat příkladu jed
noty Town of Lake. Celkově pak budou sokolské příspěvky 
tvořit výborný přehled národní činnosti.

PANORAMA BUDE VYDÁNA ANGLICKY, pro americ
kou veřejnost, americké knihovny a Vaše budoucí generace.

Dopište si ČSNRA pro brožuru, která vám bude zaslána 
zdarma obratem pošty.

Výprava vyjíždí z Chicaga moderním autobusem ráno dne 
25. října, vrací se do Chicaga dne 4. listopadu. Po deset dní 
bude bydlet v hotelu Majestic. Za jejich pobytu každé od
poledne budou podniknuty vyjížďky busem neb jiné zábavy. 
Naše výpravy se staly tak populární, že jsou brzy vypro
dány, hlaste se proto co nejdříve v úřadovně ČSNRA, 4125 
West 26th St., Chicago 60623, tel. LAwndale 1-7953.

“. . . . také výstřižky z novin o kanadské výstave jsem 
četl se zájmem. O výstavě hodně píší naše noviny, protože 
se tam náš stát také hodně účastní a chceme asi něco 
získat. Je možné, že tam odtud pojede hodně lidí, ale to 
budou hlavně herci, zpěváci a různí zaměstnanci, jako na př. 
číšníci Plzeňského pivovaru, a vůbec lidé, kteří by tam 
mohli něco vydělat pro stát. Návštěvníci odtud budou asi 
jen vyšší státní úředníci a politikové, jiní by sotva dostali 
k disposici dolary. Jsem zvědav, jak to vše dopadne.

Píšeš o nepřátelství na Středním východě mezi Izraelem 
a arabskými státy. Také to sledujeme v novinách a dnes je 
zpráva, že tam došlo k bojovým srážkám. Zdejší komuni
stické noviny (jiné vlastně nemáme) přejí Arabům, protože 
Izrael drží se Západem. Já myslím, že by se Židům měl 
nechat ten kousek země, protože už zažili dost pronásledo
vání po celá staletí. Arabové mně nikdy nebyli sympatičtí. 
Ještě dnes jsou velmi zaostalí.

Opravdu, jak píšeš, je v celém světě strašný neklid. Čte
me o tom v novinách, hlavně ovšem o státech “kapitalistic
kých”, kdežto v těch ostatních je “spokojenost a pravý ráj”, 
protože tam každý musí chválit nebo aspoň mlčet. Mně to 
připadá, jakoby lidé přišli o rozum.

USA ve dvou světových válkách zachránily svět před 
imperialismem Němců, Italů a Japonců a teď jsou pova
žovány za nepřítele svobody. Nic bych se nedivil, kdyby 
Amerika řekla: “Povražděte se mezi sebou, my se už mezi 
vás plést nebudeme!” Ale možná, že by to pak byl konec i 
svobody v USA.

Ve státech, kde vládnou bývalí dělníci, se zabavily továr
ny i ostatní nemovitý majetek, zvýšily se neúměrně mzdy, 
ale teď se zvyšují ceny všeho zboží, které je rozhodně 
horší jakosti. Vidíme to na potravinách, šatstvu atd.

PAMATUJTE NA RADU SVÝM PŘÍSPĚVKEM! 
Schvalujete-li pevné zásady a postoj Rady k 

nejdůležitějším otázkám dnešního vývoje, 
získejte nám nové členy!
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ČSL. MILIARDY NA SIBIŘ?

Na činnost- Rady:

AŤ SLOUŽÍ KE ZDRAVÍ.

PANORAMA.

Výprava ČSNRA do Hot Springs, Ark.

Výňatek z dopisu z Cech:



OUR NEW ADDRESS

C-AJPITOU 
FEDERAL 
S^VTJSTGS

AND LOAN ASSOCIATION

3960 W. 95th St. • Evergreen Park, Illinois 60642

Telephones: 636-6000 • Chicago 239-3500

VKLADY POJIŠTĚNÉ AGENTUROU VLÁDY 

SPOJ. STÁTŮ DO $15,000.

Ústav Capitol Federal Savings and Loan Association byl 

založen r. 1907.

CHARLES T. SALÄK, předseda

MÁME NA SKLADĚ K PRODEJI:
DĚTSTVÍ A MLÄDÍ, vzpomínky Dr. 

Alice Masarykové ................................... $2.50 $2.75

•
HOVORY S MASARYKEM od 

Karla Čapka ............................................. 2.00 2.25

•
CZECHOSLOVAK PRIZE PASTRY 

RECIPES .........................................................90 1.00

PROGRESSIVE CZECH, učebnice prof. B.
Mikuly, páté vydání, vyšla nákladem Čs. 
národní rady.

Cena ..............................................................$4.50

Poštou .......................................................... 5.00

ČS N R A

4125 W. 26th Street Chicago, III. 60623

CZECHOSLOVAK DAY

CHICAGO

OCTOBER 8th, 1967

SECOND CLASS 
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